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k d o r  n e  s l e d i  n a p r e d k u , n a z a d u j e
B. K.

Sodobnem u č e b e la rju  je  za uspešno  č e b e la re n je  po treb n o  mnogo 
več z n a n ja  k a k o r  n e k d a j, k o  so b ile  pašne in d ru g e  razm ere  za čebe
la rs tv o  ugodnejše . Z ato izko risti p ra v i čebela r v sak o  p r ilik o , d a  iz
popo ln i sv o je  s trokovno  znan je . V resn ic i bi m oral b iti  vsakdo, k i im a 
čebele, ne  sam o čebelar, am pak  tu d i bo tan ik , naravoslovec , v rem eno
slovec, za silo  m izar, s lik a r  in  še m ars ik a j, sam o g rab ež ljiv ec  in 
skopuh  ne.

D anes se č e b e la r ji  n e  m o re jo  izg o v a rja ti, d a  jim  p r im a n jk u je  
d o b rih  s tro k o v n ih  k n jig  in čeb e la rsk ih  listov. K a r p re c e j j ih  je  in v 
n jih  lah k o  n a jd e jo  n e p re c e n ljiv e  nauke , k i so j ih  p red n ik i p re izk u sili 
te r  v že izk ris ta liz ira n i ob lik i zapustili svo jim  nasledn ikom .

Zim ski čas, ko p r i čebelah  n i p ra v e g a  dela, je  n a jp r ip ra v n e jš i  za 
[ b ra n je  s tro k o v n ih  k n jig . T u d i s ta re  le tn ik e  S lovenskega č e b e la rja  

ponovno p reberim o! V n jih  bom o našli m a rs ik a j zan im ivega, k a r  bi 
m orda  v k n jig a h  zam an iskali. To so n a jv e č k ra t m alenkosti, ki nam  
v p rak s i dobro  služ ijo . Res je , da  m ars ik a j, k a r  na jdem o  v s ta re jš ih  
le tn ik ih  S lovenskega če b e la rja , ne d rži več, je  p a  k lju b  tem u poučno, 
k e r  lah k o  zasledu jem o, k ak o  se je  ta  ali ona t rd i te v  razčistila .
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M arsikdo  bo  d e ja l:  »K aj bi z a p ra v lja l p o  n ep o treb n em  čas, saj 
sem  vse to  že nekoč p reb ra l!«  P a  ni tako . Ko boš b ra l d ru g ič  a li 
t re t jič , boš m a rs ik a j d ru g ač e  razum el in  do jel.

B ra ti p a  j e  sev ed a  tre b a  znati. Ne sm eš sam o z očm i sled iti č rkam , 
am pak  m oraš počasi in  s p rem islekom  ra z v o z lja ti s tavke . K o vzam eš v 
ro k e  k a k o  š tev ilk o  čeb e la rsk eg a  lista  ali čeb e la rsk o  k n jig o , vzem i 
tu d i m a jh n o  rav n ilo  in  rdeč  sv inčn ik , te r  p o d č rta j, k a r  je  res važnega. 
T ak o  ti p o z n e je  p r i p re lis ta v a n ju  n eh o te  p a d e  v oči tisto, k a r  je  
v red n o  še e n k ra t  p re b ra ti . K onec le ta  pa, k o  dobiš v z a d n ji š tev ilk i 
S lovenskega č e b e la rja  p rilo žen o  kazalo  celo letne vsebine, p o d č rta j 
tu d i v  n jem  naslove  č lankov , v  k a te r ih  si p o d č rta l k a j  važnega. Vse io 
o la jša  ozirom a pospeši isk an je .

V ečkrat se zgodi, d a  p r i  k ak em  čebela rskem  o p rav ilu  ne  veš, ka j 
bi n a p rav il. S pom in jaš se, d a  si n e k je  b ra l, k ak o  je  t re b a  to  n a re d iti, 
ne veš p a  več, k je  si to1 b ra l. Za te  p o zab ljiv ce  — m ed k a te rim i sem  
tu d i ja z  — p rip o ro čam  ta k le  p ripom oček . K upi ali n a re d i si v eč jo  
m apo v velikosti p o le  p isa rn išk e g a  p a p ir ja , k i n a j  im a to liko  k a r 
to nsk ih  listov, k o lik o r  j e  č rk  v slovenski abeced i (abecedni indeks). 
K v sak i č rk i vloži polo p a p ir ja ,  po p o tre b i tu d i več, n a to  p a  po  zače tn ih  
č rk a h  v p isu j v indeks na k ra tk o  to, k a r  se ti zdi važno  zapom niti. Za 
dal jše  č lan k e  in  raz p ra v e  vpiši sam o le tn ik  in s tra n  S lovenskega 
č e b e la rja  ali k n jig e .

Vsak p ra v i č eb e la r zna  ceniti ko ris ti, k i m u j ih  n u d ijo  s tro k o v n e  
k n jig e  in listi, k e r  se zaveda, kak o  poceni p r id e  do zn an ja , za k a te ro  
so d ru g i rab ili m nogo časa in  tru d a , p re d e n  so n ek a j dokončno 
ugotovili. V saka novost je  sp rv a  le p a  in  p riv la čn a , n je n a  p ra v a  v re d 
nost p a  se p o kaže  šele  v  p ra k s i. Zato b i m oral b iti v sak  čeb e la r 
naročn ik  vsa j enega  s tro k o v n eg a  lista, razen  tega  p a  b i m oral iineti 
oba d e la  Sodobnega če b e la rs tv a  in m orda  še kako  d ru g o  čebela rsko  
k n jig o . S lovenski čeb e la r j e  o p rav il, o d k a r izh a ja , ve likansko  delo. 
K er nam  je o b lju b lje n o , da  bo  odsle j zopet red n o  izha ja l ko t m esečnik , 
je  naša  dolžnost, d a  ga z p rid o b iv an jem  n aročn ikov  podprem o.

N e k a te ri p ra v ijo , d a  je  list p rev e č  d rag , toda  to ne d rž i. Če 
pom islim o s kak o  lahko to  dam o v  d ružb i za l i te r  v ina  — tak ih  p r ilik  
j e  m ed letom  p re c e j — nam  ne bo  težko  o d rin iti  naročn ino , ki jo  
lah k o  p lačam o tud i po lle tno . D ob ili pa bom o zato z v sak im  dokončanim  
le tn ikom  novo  kn jig o , ki bo pom nožila  našo  s trokovno  kn ijžn ico . 
Z zadoščen jem  boš g ledal n a  k n již n o  polico, k je r  bo  s ta la  n e p re trg a n a  
v rs ta  vezan ih  le tn ik o v  S lovenskega č e b e la r ja  in  d ru g ih  stro k o v n ih  
k n jig , k i bodo  nekoč d ra g o c e n a  zapušč ina  za tv o je  sorodstvo1.
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S P O M L A D I  MI  J E  P R O P A D E L  
N A J B O L J Š I  P A N J

J A N E Z  G O S P O S V E T S K I

T ak o  mi navadno  potoži čebela r, k o  ga povprašam , k a k o  so m u 
čebele  p rez im ile . »Slabše d ru ž in e  so im ele  dovo lj hrane,« p rip o v e d u je  
d a lje , »le m očnim  je  zm an jk a lo  m edu. Jeseni so im ele vse enako  
ko lič ino  h rane, p a  sem  m islil, d a  bo  zadostovalo . Ne vem , z a k a j 
n e k a te ri p a n ji  pozim i m nogo več porab i jo k a k o r  osta le  družine.«

D ru g i m i spet po toži: »Polne sate zim ske zaloge so im ele  čebele, 
a so k l ju b  te inu  poginile.«

Zares, raz ličn i so vzrok i, k i u n ič u je jo  č e b e lje  d ru žin e . Izguba 
d ru ž in  n a  p ra g u  pom ladi je  posebno  lm da  za  č e b e la rja , sa j j e  ta k ra t  
škoda  p ra v  v sak e  čebele. D a b i o m ejili ta k e  izgube, sk u ša jm o  spoznati 
vzroke, k i p ra z n ijo  naše  čeb e ln jak e .

P re tek lo  le to  smo na  našem  občnem  zboru m ed d ru g im  o b rav n av a li 
v p raša n je , k o lik šn a  n a j  bi b ila  v  p a n ju  zaloga zim ske h ran e . P re v la d o 
valo  j e  m iš lje n je , d a  bi s 7—8 kg  d ru ž in e  n ekako  sh a ja le . Po  p o treb i 
n a j bi j im  spom ladi d o d a li še k a k a  d v a  k ilogram a. N ek a te ri so skušali 
to  m n en je  u tem e ljiti s tem , d a  so N em ci m ed o k u p ac ijo  d a ja l i  7,50 kg 
s la d k o r ja  in  d a  je  ta  k o lič in a  k a r  zadostovala . N avzočim  čebela rjem  
sem povedal, d a  d a jem  čebelam  10— 12 kg  m edu a li  s la d k o r ja  že v 
jesen i. T rd ili so mi, d a  oni p re z im u je jo  ugodno z m an jšo  ko lič ino  
Krtine. N ism o se zed in ili, k e r  sem  v z tra ja l, da  so za naše k ra je  n u jn o  
p o trebne  v e č je  količ ine , oni p a  tud i niso p o pustili. O stali smo vsak  
p r i  sv o ji trd itv i  in še n a d a lje  vsak  po sv o je  zazim ovali.

M esec a p ril  j e  dokazal, d a  sem  imel p rav . D ne 10. a p r i la  je  bil 
topel sončni d an . Čebele so d o b ro  iz le ta v a le  te r  d o n aša le  obnožino  in 
vodo. Le iz tre h  p a n je v  ni iz le te la  n o bena  čebela. K er so bili to  
n a jb o ljš i p a n ji, si p rv i h ip  n isem  znal raz ložiti, k a j  n a j hi to  pom enilo. 
H itro  sem  stop il v  če b e ln ja k  in  p re g le d a l te  tri »zaspance«. U gotovil 
sem, d a  im a jo  n a  8—9 sa tih  p o k r ito  zalego, a  vsega  sk u p a j m orda  
k ak šn ih  5 d k g  m edu. Č ebele so v debelih  p la s te h  m irn o  ždele na sa tih  
te r  se kom a j v idno  gibale. Bilo mi je  jasno , k a j je  z n j im i : p o rab ile  so 
vso h rano . T a k o j sem  da l vsakem u po 4 k g  s lad k o rn e  raz to p in e  in že 
so veselo zašum ele  te r  p r ič e le  ž ivahno  iz le tav a ti. Ko sem  k rm il, sem se 
spom nil d eb a te  z občnega zbora. O h, k o  bi le m ogel, bi j im  pokazal 
svo je  čebele  in jim  re k e l: »Sedaj p a  p o g le jte !  Im ele so 12 k g  in v en d a r 
je  10. a p rila  zm anjkalo ' h ran e . K a j bi bilo. če ne bi bil ta  d an  sončen? 
fzgubil b i t r i  n a jb o ljš e  pan je!«
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Po tem  dogodku  m i je  b ilo  razu m ljiv o , z a k a j p ro p a d a jo  spom ladi 
n a jb o ljš i  p a n ji . Č eb e la rji n o če jo  u p o štev a ti iz redne  sposobnosti ne
k a te r ih  m atic. S a j se zgodi, d a  napo ln i k a k a  d o b ra  m atica  včasih p ro ti 
p r ič a k o v a n ju  v k ra tk e m  času  p a n j z m ladim i čebelam i. Se bom o pač 
m orali n av ad iti, d a ja ti  čebelam  je sen i v e č je  ko lič ine  h ran e . Potem  ne 
bo spom ladi p resen ečen j. D rugod  p u šč a jo  d ru ž in a m  celo  po 20 kg 
m edene zaloge za p rez im ovan je .

Sedaj p a  še o  izgubah , k i n a s ta n e jo  p r i  »polnih sk ledah« . L e ta  1941 
srno dob ili s lad k o r za k rm lje n je  šele v ok to b ru , to re j  zelo pozno. V sak 
je  h ite l, čim  bol j je  m ogel, da  b i  čebele še p re d  h u jšim  m razom  dop ita l. 
Moj sosed se je  odločil za zelo gosto s lad k o rn o  raz top ino . Na k ilogram  
s la d k o r ja  je  da l 4—5 del vode. Jaz sem  k rm il z raz to p in o  2 : 5. D rugo  
ju t r o  p o  k rm lje n ju  je  nastop il m raz. Skozi ž re la  p a n je v  m o jih  čebel je  
v idno  p u h te la  sopara , v e r je tn o  zarad i re d k e  raz top ine . P ri sosedu tega 
ni bilo . M eni so očitali, d a  sem  s lad k o r p reveč  raz re d č il in  d a  k rm im  
čebele  z vodo. Bil sem  zares n ek o lik o  v sk rb eh . Ko j e  p riš la  pom lad 
(tisto  le to  so  čebele  šele 19. m arca  p rv ič  izletele) so b ile  m oje  d ru ž in e  
še k a r  dobre, m edtem  ko je  b ilo  p r i  sosedu vse narobe. S lad k o rn a  
ra z to p in a  je  v  s a tju  sk ris ta liz ira la  in je  b ila  trd a  k o t beton. M enda je  
to  z a k riv il sam, k e r  j e  s lad k o r k u h a l. V vsakem  p a n ju  je  b ila  peščica  
čebel z m atico, vse d rugo  p a  je  ležalo  m rtvo  pod sati. K ar nisem  mogel 
v e rje ti , da  je  k a j  ta k e g a  m ogoče. M atice so b ile  na  v idez zdrave . T u  in 
tam  j e  p rile z la  skozi žrelo  k a k e g a  p a n ja  čebela, p r ik o b a c a la  d o  konca  
b ra d e  in se zv a lila  na tla . Vsi p a n ji  so p ro p ad li. K er j e  sosedov če
b e ln ja k  o d d a lje n  le k a k ih  20 m od m ojega, j e  razu m ljiv o , d a  so b ile  
v rem enske  razm ere  za oba en ak a . Bil sem  m n en ja , d a  je  p reg o sta  
s la d k o rn a  raz to p in a  povzroč ila  ka tas tro fo .

L ani sem b ra l v  10. š tev ilk i Schw eizerische  B ienenze itung  izv leček  
p re d a v a n ja  dr. Svobode o nosem avosti. D r. Svoboda p rav i, d a  j e  iskati 
v z ro k e  nosem avosti p redvsem  v p re h ra n i. M ed n je  u v ršča  tu d i k rm lje 
n je  s suhim  s la d k o rje m  tik  p red  zaz im ljen jem . Zim sko k rm lje n je  's 
tak šn im  s la d k o rje m  j e  po u go tov itvah  d r . Svobode d e v e tk ra t  bo lj ne
varno , ko t je  k rm lje n je  z n av ad n o  raz top ino . Z arad i p reob ilice  enc i
m ov p ri in v ertaz i in d iastazi n a j bi p riš lo  do p reo b re m e n itv e  žleznega 
sistem a. T a  p reo b re m e n ite v  žlez n a j  b i po  d r. Svobodi povzroč ila  
nosem avost. K ot n a d a ljn je  pospeševatel j e  te  bo lezn i n a v a ja  še: pozno 
z az im ljen je , d o d a ja n je  šk ro b n ih  dodatkov , p o d n eb n e  razm ere  in vlaga.

N a podlagi las tn ih  izk u šen j se s tr in  jam  z ugotovitv i jo  dr. Svobode. 
S k rb n o  se ogibam  vseh nav ed en ih  vzrokov . Zato sem spom ladi vselej 
zadovo ljen  s čebelam i, sa j n im am  s k o ra j  n ik d a r  n e p r ije tn ih  izgub.
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O M E D E N J U  H O J E  N A  N A N O S U  
V Z A D N J I H  T R I D E S E T I H  L E T I H

J O 2 E K O S  T A N J E  V I C

Ko sm o še kot o troci n a b ira li m aline  v  nanošk ih  gozdovih, smo 
opazili, d a  so listi m alin  in  d ru g ih  ra s tlin  v  b liž in i h o jev ih  d rev es  
pok ap an i z n ek o  sve tlo  snovjo , k i se j e  n a  soncu b leščala  k a k o r  
sreb ro . U gotovili smo, d a  j e  snov sladka, nism o p a  še vedeli, od kod je . 
S ta re jš i l ju d je  so nam  poveda li, da  je  to  m an a  ali s la d k a  rosa. M islili 
so, d a  »pada« ob v ročih  p o le tn ih  nočeh nam esto  n av ad n e  rose na 
zem ljo . P ovedali so nam  tud i to, d a  jo  čebele  n a b ira jo  in o d n a ša jo  v 
pan je . Č ep rav  pa  je  b ilo  to  splošno znano, č e b e la r ji  dolgo časa niso 
izkoriščali h o jev e  paše v n an o šk ih  gozdovih.

L e ta  1928 ni b ilo  n a  vsem  p ro stran em  N anosu noben ih  čebel. 
Le n a  sam otni k m e tiji  ob robu  gozda »pri Blažonu« je  pod  napuščem  
gospodarskega  p o s lo p ja  ležal k ra n jič  čebel. Bil je  m očan p rvec , ki. ga 
je  so rodn ik  la s tn ik a  tis te  k m e tije  n a  slepo srečo p rin e se l iz doline. 
Pri hiši je  b ilo  tu d i n e k a j le to v išča rjev  iz T rs ta . T i so z nam i v red  z 
ve lik im  zan im an jem  opazovali gospodarja , ko je  v sak  teden  žgal 
sm rd ljiv e  cu n je , k ad il čebele in izrezoval k a k o r  sneg belo  sa tje , 
n a p o ln je n o  s tem nim  hojevcem .

N a jb liž je  čebele  v p a n jih  s p rem ičn im  sa tje m  so b ile  o d d a ljen e  
v z račn i č rti 4 km  od nanošk ih  gozdov. N jih  srečn i la s tn ik  j e  tis to  leto 
natočil iz 15 p a n je v  600 kg  m edu.

D ru g o  le to  sem  si tud i ja z  om islil n e k a j p a n je v  čebel.
N a d a ljn ji dve leti h o ja  n i m edila . M esca av g u sta  le ta  1931 p a  so se 

nenadom a od p rli m edeni v iri na  N anosu. Č eprav  so b ile  m oje  čebele 
o d d a lje n e  4 km  od gozda in  sem  im el sam o tr i s lab o tn e  p an je , sem jim  
v en d ar vzel n e k a j m edu, k i sem  ga b il zelo vesel, k e r  je  bil to  m oj 
p rv i p r id e lek .

N asled n je  le to  je  h o ja  m ed ila  m esca ju n i ja ,  a  samo kak ih  osem 
dni. M ed sem  iztočil in  čebele  o d p e lja l n a  N anos, to d a  m ed en je  je  
p reneha lo , k a k o r  b i odrezal, in se ni več ponovilo , če p ra v  je  b ilo  
v rem e  zelo ugodno.

Zopet ni b ilo  d v e  le ti nič.
L e ta  1935 p a  j e  h o ja  »p rije la«  m esca j u l i j a  in »držala« ae t j a  do 

s red e  oiktobra. N a N anosu je  b ilo  te d a j k a k ih  500 p a n je v  čebel 
na paši. K tem u  je  p ripom og la  cesta, k i so jo  I ta lija n i zg rad ili iz 
s tra te šk ih  nam enov p ra v  do  v rh a  N anosa.
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I

L e ta  1936 je  h o ja  m ed ila  m esca ju n ija ,  a  le n ek a j dni. Spet sem 
n a p ra v il isto n a p a k o  k a k o r  š tir i le ta  p r e j :  čebelam  sem  vzel m ed in 
jili  p e lja l  v  gozd, ko  je  b ilo  p aše  konec. K lju b  v ročem u  p o le t ju  se 
m ed e n je  ni ho te lo  ponov iti.

H o ja  je  eno le to  poč iva la , za to  pa  je  d ru g o  leto  m edila  pe tdese t 
d n i: od 20. ju n i ja  do 10. avgusta . V tem  času so čebele d v a k ra t  n a 
po ln ile  m edišča.

S led ilo  je  n a jd a ljš e  suho raz d o b je  v z a d n jih  tr id e se tih  letih . T ri 
le ta  h o ja  ni d a la  n ičesar od  sebe. V sep tem b ru  1941 je  bilo s icer 
opaziti znake  m e d e n ja  in tu d i čebele  so šum ele v v rh o v ih  je lk , a 
donosa  ni bilo.

L e ta  1942 je  h o ja  m ed ila  m esca ju l i j a  in  avgusta , čebele  pa  so 
d v a k ra t  n ap o ln ile  m edišče.

P o  d v eh  su h ih  le tih , je  p riš lo  leto, ki je  b ilo  eno izm ed najbo l j 
m edenih . H o ja  je  m ed ila  cele t r i  m esce. Čebele sem im el o d d a ljen e  
4 k m  od gozda, a  sem  k lju b  tem u p rid e la l 40 kg  m edu na p a n j.

Spet smo dve le ti n e s trp n o  čakali, se oz ira li p ro ti  N anosu in 
ug ibali, če bo ali ne bo. V letu  1947 se j e  p o ja v ilo  slabotno' m eden je , 
k i  j e  od m esca a v g u sta  p a  do k o n ca  septem bra, d raž ilo  čebele  in 
č e b e la rje , a  p a n ji  so ostali suhi.

L e ta  1948 bi b ilo  zelo m edeno, če ne b i b ilo  v p o le tn ih  m escih 
p rev eč  d ež ja . V eliki na liv i, ki so se pogostom a v rstili, n iso  m ogli h o je  
ugna ti. K om aj je  p ren eh a l na liv  in  k a k o r  h itro  so topli sončni žark i 
osušili p rem očeno  d re v je , že so se povsod pod  h o jam i za lesk e ta le  
d robne, s ladke  k a p ljic e . Čebele p a  so leta le , da je  b ilo  vese lje . P a n ji, 
ki so b ili v  b liž in i gozdov, so im eli p o ln a  m edišča, čebele, ki so b ile  
o d d a lje n e  od gozdov, p a  n iso  n a b ra le  n ičesar. Iz teg a  sem  sk lepal, d a  
le te  čebele  n a  o d d a lje n e jšo  pašo le  ta k ra t, ko t r a j a  lepo, jasno  in  top lo  
v rem e več dni zapored . O b  oblačnem  v rem enu , ali ko se  b liž a jo  ne
v ih te , n e  g redo  d a leč  n a  pašo.

S ledilo  je  leto  s suh im  in v ročim  po letjem , a m e d e n ja  ni bilo. Šele 
m esca sep tem b ra  so se p o ja v ile  pod n ek a te rim i ho jam i re d k e  m edene 
k a p ljic e , k i so o z n a n ja le  d o b ro  le tino  za p r ih o d n je  leto.

M esca ju l i ja  1950 je  h o ja  tak o  m očno m edila , d a  so b ila  v n ek a j 
dneh  m edišča po lna. T a k o j n a to  p a  je  m ed en je  p ren eh a lo , če p ra v  je  
še n a d a lje  t r a ja lo  lep o  vrem e.

H o ja  je  po tem  počiva la  sam o eno  le to  in  že sm o bili spet deležni 
n je n ih  dobrin .

V le tu  1952 je  b ilo  pod h o jam i d v a  m esca vse  pokapano . Vsak dan 
sm o opazovali sveže m edene k a p ljic e , čebele  so le ta le  iz p an je v , a  v
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p a n jih  je  b ila  suša. N ekateri so trd ili , da  je  m ana  s tru p en a , d ru g i, d a  je  
p resu h a , tre t ji ,  d a  je  p rev o d en a . V e rje tn o  p a  so b ili teg a  k riv i 
h lad n i severn i ve trov i, k i so p ih a li noč in  d a n  te r  sp ro ti sušili s ladke  
kap ljice . Ko je  v e te r  ponehal, so se m edišča nag lo  n ap o ln ila  s bo 
je v  cem.

Potem  smo im eli dve suhi le tin i, n a js lab ši, od k a r  čebelarim . Ne 
sam o h o ja , tud i nobena  ra s tlin a  ni m edila , tak o  d a  k lju b  v e čk ra tn em u  
p re v a ž a n ju  n iso  n a b ra le  čebele  n ičesar. V av g u stu  1954 se je  p o jav ilo  
m ed en je  n a  h o ji, k i j e  t ra ja lo  do ok to b ra , a  p a n ji  so ostali suhi. Bilo 
je  tako  zagonetno, d a  sm o bili č e b e la rji n a rav n o st zbegani. Pod ho jam i 
j e  b ilo  vse pokapano , čebele  so le ta le  k a k o r  nore, v p a n jih  p a  je  b ilo  
vsak d an  m an j m edu. Z arad i dveh  zapo redn ih  slab ih  le tin  sem  tisto  
leto  zn ižal štev ilo  p a n je v  od 90 n a  50.

L eta 1955 je  h o ja  m očno m edila , a  m ed en je  je  t ra ja lo  m alo časa. 
D ež in  b u r ja  s ta  ga popolnom a zav rla .

Spet je  h o ja  poč iva la  eno leto  in  spet. nas je  dve leti zaporedom a 
p re se n e tila  s s ladko  m ano.

G ozdna opazovaln ica  n a  N anosu, k i j e  b ila  p o s ta v lje n a  le ta  1957, 
je  p rvo  le to  zabeležila  45 kg, d ru g o  le to  p a  17 kg  donosa.

T i sk rom ni zap isk i o trid e se tle tn em  o p az o v an ju  m ed e n ja  ene 
izm ed naših  n a jv a ž n e jš ih  m edovitih  ra s tlin  še zdaleč  n iso  popo ln i in  
to re j ne m o re jo  b iti po d lag a  za k ak ršn o k o li »m edeno napoved«, zlasti, 
k e r  o p az o v an ja  ne  slone n a  k a k i znanstven i osnovi. S aj n isem  im el 
noben ih  p ripom očkov , n iti  teh tn ice , tem več sem  opazoval le ko t p r a k 
tičen  čebela r, k i se zan im a za čeb e ljo  p ašo  v svo jem  okolišu.

P ri tem  sem  pa  le p r iše l do  n e k a te rih  zelo važn ih  ugotovitev . 
D ognal sem, d a  je  h o ja  včasih  zelo m uhasta . Medi, k a d a r  se j i  z lju b i, 
ne  g lede  n a  v rem e in  v e n d a r  se lahko  n a n jo  bo lj zanesem o k a k o r  na 
k a te ro k o li d ru g o  m edov ito  ras tlin o . T rd n o  sem  p rep riča n , da  b i naše 
čebelarstvo , če ne bi b ilo  ho je , sčasom a p ro p ad lo  ali v sa j ne bi b ilo  
več ren tab iln o . U gotovil sem  še, d a  h o ja  m edi tud i v m okrih  letih  
in ne sam o v suhih , k a k o r  smo včasih m islili. Ni pa s tem  rečeno, da 
v suh ih  letih  vedno m edi.

Če sovpada v roče  in suho p o le tje  s »hojevim  letom «, teda j imamo 
d o b ro  m edeno letino . Če je  p a  »hojevo leto« v p o le tn ih  m escih m okro  
in h ladno , bom o p rid e la li m alo m edu.

Z ak a j b o ja  ne  m edi v sako  leto? T ako  se sp ra šu je  m a rs ik a te r i če
b e la r, ko p re v a ž a  suhe  p a n je  z ene p aše  n a  d ru g o  b rez  vsakega uspeha  
in se sp o m in ja  let, ko  so n jeg o v e  čebelice  n a  h o jev i paši n ap o ln ile  
sa to v je  do  z a d n je  celice  in je  še ostalo  v gozdovih  n a  vagone m edu.
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Z akaj v  s lab ih  le tih  ne  m edi v sa j m alo, m edtem  k o  m edi v  dob rih  
p rev eč?  P ra v z a p ra v  bi se m orali v p raša ti, z a k a j se ušice, k i p ovzro 
č a jo  m eden je , ne p o ja v ijo  vsako  le to?  K a te ri č in ite lji  so p o treb n i, da  
se ušice  tak o  razm nože, d a  n a b riz g a jo  n a  vagone m ane? A li j ih  ne  bi 
m ogli um etno  v z g a ja ti  in razm noževati, k a d a r  bi se nam  z lju b ilo ?

U pajm o, d a  nam  bodo naše  znanstvene  u stan o v e  v dog lednem  času 
odgovorile  n a  vsa ta  v p ra ša ja . Želeli bi, d a  b i K m etijsk i in š titu t Slo
v en ije , k i ra z isk u je  in  z b ira  p o d a tk e  o m ed e n ju  h o je , o b jav il rez u lta te  
teh  raz iskav , sa j bi b ili b rez  dvom a zelo zan im iv i in  poučni.

G ozdne opazovaln ice  na R av b ark o m an d i, H rušic i, P re d m e ji, K r
nici, N anosu  in  d rugod  p o  S lo v en iji p a  ne  s lu ž ijo  zgolj raz isk o v an ju  
m ed e n ja  h o jev ih  in  sm rekov ih  gozdov, tem več povedo  čeb e la rjem  
tu d i to, k d a j in  kam  n a j p e lje jo  čebele  n a  gozdno pašo. T eh tn ica  
n iko li ne  laže. Zato č e b e la rji ne bodo več vozili n a  slepo  srečo. Ko še 
ni b ilo  gozdnih  opazovaln ic , je  im el m ars ik a te r i od gozdov oddaljen i 
čeb e la r čebele  dom a, k e r  j e  b il p revoz  na  gozdno pašo  zelo tvegan . 
Z daj p a  je  p o ro čev a lsk a  s lužba  že to liko  nap red o v a la , d a  so po rad iu  
in  ča so p is ju  čez n e k a j dn i obveščen i o m ed e n ju  celo n a jo d d a lje 
n e jš i  č e b e la rji.

T ak o  so to re j naše  gozdne opazovaln ice  d ober p ripom oček  k b o lj
šem u in  sm o trn e jšem u  izk o rišč a n ju  m eden ih  v irov , kaž ip o t k  n a 
p re d k u  našega  čebela rs tva , u sm e rje v a lk e  v iš jih  donosov h o jev eg a  
m edu  in pospeševa lke  v e č je  p ro iz v o d n je  teg a  d ragocenega  živila.

Palača FAO v Rimu, kjer je bil lani mednarodni čebelarski kongre«
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XVII. M E D N A R O D N I  Č E B E L A R S K I  
K O N G R E S  V B O L O G N I  I N R I M U

S T E V O L O N C A R E V I C

Po stklepu čebelarskega kongresa na Duinaju leta 1956 je  bil XVII. k OH 

S're«s v Bologni in Rimu. Brez pretiravanj a lahko rečemo, da so bili s tem 
kongresom, zlasti k a r  se organizacije tiče, udeleženci zelo zadovoljni. Mesto 
Rim s svojimi starinami in mnogimi zgodovinskimi spomeniki je  napravilo 
na vse nepozaben vtis.

Neptunov trg  v Bologni

Priprave za sestanek čebelarjev in znanstvenih delavcev z vsega sveta 
Je prevzel novo izvoljeni generalni sek re tar Apimondije dr. A. Zappi-Recor- 
dati , ki je  hkrati predsednik Čebelarske zveze Italije.

Z n anstveni del k on gresa  je  bil .15. in 16. septembra v Bologni, in sicer 
v Narodnem čebelarskem inštitutu, v kälterem je  poleg laboratorija tudi 
muzej razniih čebelarskih potrebščin. V teh dveh dneh je  predavalo 23 znan
stvenikov, od njih  5 o matičnem mlečku in njegovem delovanju na človeški 
organizem. Med drugim i je  tedaj predaval tudi naš delegat, prof. dr. I. To- 
mašec, »O problem u zatiranja nosemavosti.«

\ sredo 17. septem bra smo napravili ekskurzijo  v okolico Bologne, da 
si ogledamo nekaj vzornih čebelnjakov. Ta ekskurzija je  bila posebno za
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nimiva za čebelarje  prallet ike in v sl rokovnem pogledu morda najvažnejša 
točka te  čebelarske prireditve. K er je  o n je j poročal že inž. R ihar v 9.—10. 
štev. Slovenskega čebelarja, jo  na tem mestu samo omenjam.

Glavni kongres se je  začel v Rimu 18. septembra in je  tra ja l tja  do 
23. septem bra 1958. Kakšno važnost so pripisovali temu kongresu, je  videti 
že iz tega, da so izbrali zanj veličastno palačo organizacije FAO (Medna
rodna organizacija za prehrano in kmetijstvo). Poslopje je  v središču antič
nega Rima, katerega zidovi (ruševine) so stari nad 2000 let. V nanja kakor 
no tran ja  ureditev te  zgradbe je  v resnici nekaj posebnega. Predvidena je  
za velika m ednarodna zborovanja. Zastave in grbi najrazličnejših  narodo\ 
6veta so krasili predsedstveni prostor. Vse dvorane so bile oprem ljene z 
aparaturo  za simultano prevajan je  predavanj v  razne jezike. Vsak sedež 
je  imel slušalko in vsak udeleženec je  mogel poslušati predavanja v tistem 
jeziku, k i ga je  razumel. Uradni jeziki na kongresu so bili angleški, nemški, 
francoski in italijanski. Strokovno izvežbane Ita lijanke so- z lahkoto sproti 
p revajale  posamezna predavanja, tako da je  vsak poznavalec enega ali d ru 
gega izmed om enjenih jezikov mogel sprem ljati vse referate.

Kongres v  Rimu se je  začel s svečanim pozdravom dr. Zappija-Recor- 
datija . Za njim  je  govoril generalni d irek tor organizacije FAO, a  nato še 
m inister za km etijstvo in gozdarstvo Italije. Vsi tr i je  so poudarili, kako velike 
in značilne koristi prinaša čebelarstvo človečanstvu. Po njihovih govorih 
je  bivši predsednik kongresa, ing. H. Planckh z D unaja, predal predsed
niške insignije novemu predsedniku dr. Z. Recordatiju, n akar je  kongres 
nadaljeval z delom.

Udeležba in prednvnjn na kongresu. Kongresa se je  udeležilo okrog 
700 čebelarjev in znanstvenikov iz 35 držav. Zastopane so bile naslednje 
države: Alžir, Argentini ja , Belgija, Danska, obe Nemčiji, Finska, Francija. 
Grčija, Velika Britanija, Holandija, Irska, Izrael, Italija, Japonska, Jugo
slavija, Kanada, Luksenburg, Maroko, Norveška, A vstrija, Poljska, Švica, 
SSSR, Španija, Čehoslovaška, M adžarska, Vatikan, Združena arabska re 
publika, USA in Ciper. Največ delegatov je  bilo iz Francije (106), Velike 
B ritanije (90), Ita lije  (72), Zahodne Nemčije (50) in Norveške (46), medtem 
ko nas je  bilo iz Jugoslavije 18. Slovenski delegati, k.i so se pripeljali v Rim 
s Putnikovim avtobusom, so le deloma prisostvovali kongresu.

Poleg že omenjenih 23 referatov v Bologni so se zvrstila v Rimu še 
naslednja predavanja: čebelje pasme in metode čebelarjenja (13), biologija 
čebel (18), čebelarstvo in opraševanje km etijskih k u ltu r (10), čebelji pro
izvodi in njih  uporaba v zdravilstvu (6), bolezni in sovražniki čebel (10). 
čebelarsko gospodarstvo, organizacija in zakoni (4), botanika medovitih ra 
stlin (5), m atičji mleček in njegova uporaba (7) te r  še 15 drugih referatov 
iz raznih področij. Od Jugoslovanov so predavali razen dr. Tomašca še 
dir. Vasilija Filipovič-M oskovljevič »O skupinskem  efektu pri domačih če
belah«, dr. B. Vlatkovic in inž. J. Kulinčevič »Morfološke študije na čebelah 
v Južni Srbiji«, te r  inž. A. Perušič »Gozdno čebelarstvo«. Razen navedenih 
bi m orala predavati tudi dr. S. M atuka in inž. J. Rihar, a so n juni preda
vanji iz neznanih vzrokov odpadli. Kakor v Kopenhagenu leta 1954 in na 
D unaju leta 1956 je bilo tudi v Rimu več predavanj hkrati v različnih dvo
ranah. Prostor mi ne dovoljuje, da bi v tem poročilu podröbneje o njih
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gOToni!, reči pa moram, da so vzbudila predavanja jugoslovanskih referentov 
izredno pozornost, saj je  sledila vsakemu precej dolga deibata.

Problematika o matičnem mlečku. Posebej je  treba  omeniti, da so bili 
lak o referati kakor diskusija  o matičnem mlečku zelo zanimivi. To ni nič 
čudnega, saj je  proizvodnja mlečka v zadinjih štirih letih močno narasla. 
Ideja o njegovi uporabi v zdravilstvu je  vzniknila leta 1953 v Franciji. V Bo
logni in Rimu je  nastopil kot glavni predavatelj v tej temi prof. R. Chauvin. 
Ta je  poudaril, da smo glede raziskavanj mlečka še vedno na začetku in 
da je  resnica o njegovem delovanju, zlasti k a r se tiče zdravljenja in obnove 
tkiva, le deloma odkrita.

Med govorniki so bili biologi, zdravniki, v e terinarji in drugi. V glavnem 
so govorili o ugodnem delovanju mlečka, med njim i pa so bili tudi taki, ki 
so svarili pred pretiravanji. Neki zdravnik je  na prim er izjavil, da ni do
segel s svojimi poskusi nikakega pozitivnega uspeha, nasprotno pa je  neki 
diskutant trdil, da je  mogoče z mlečkom ozdraviti celo raka. Trditev tega 
diskutanta je  med poslušalci naletela na oster odpor.

V razgovoru z dr. M orgentlialerjein in dr. Ano Maurizio sem zvedel, da 
švicarski čebelarji še niso dobili uradne odobritve za proizvodnjo in raz
pečavanje mlečka. Kot vse kaže, te odobritve ne bodo prejeli, dokler ne bo 
njegovo delovanje nadrobno in klinično raziskano na posameznih bolnikih. 
K ljub temu pa ga njihove drogerije  in lekarne uvažajo iz Francije in dobro 
prodajajo.

D iskutant dr. Bögler je  pripovedoval, kako je  prišel k njem u pacient 
in mu zaupal, da je  obšel že nešteto zdravnikov, a mu niti eden ni mogel 
pomagati v njegovi bolezni. Svetoval mu je, naj uživa mleček. Po dvome
sečnem uživanju se je  njegovo bolezensko stan je  znatno zboljšalo. Glede na 
to je  dr. Bögler predlagal, da naj bi zdravniki, biologi in čebelarji izdelali 
skupno resolucijo, s katero bi uredili predpise o proizvodnji, h ran jen ju  in 
uporabi mlečka. N adalje je  predlagal, da naj bi bila trgovina z mlečkom 
izključna domena čebelarskih organizacij, n ikakor pa ne raznih sumljivih 
trgovcev.

Dr. Hambleton (USA) se je  za resolucijo, ki naj bi razčistila kočljivo 
vprašanje o tem »fantastičnem« sredstvu, toplo zavzel. D ejal je, da je  ta  
tem bolj potrebna, ker mi mogel do sedaj še nihče dokazati, da je  mleček 
brez vrednosti, ako z njim  pravilno ravnamo. Zato pričakujejo  ne samo on, 
temveč tudi mnogi drugi, da bo kongres kolikor mogoče nepristransko raz
pravljal o vrednosti mlečka, je  pa proti bučni reklami, dokler ne ibo snov 
klinično raziskana.

Predstavnik angleških čebelarjev dr. Barnes, ki je  tudi sam čebelar, 
je  diskusijo zaključil s tem ile besedami: «Pustimo vse bučne reklame za 
nekaj let ob strani! Predvsem m orajo biti čebelarji in čebelarske organi
zacije kakor znanstveniki, ki preizkušajo mleček na bolnikih, strogo objek
tivni glede tega vprašanja.«

Argentinec M. Rubio, ki ima 3500 panjev, je  povedal, da je  v njegovi 
deželi tedaj, ko je  p ri nas najhu jša  zima, glavna paša. Tehtnica pokaže na 
dan 5 do 6 kg donosa, so pa letine, ko  je  mogoče iztočiti na panj do 400 kg 
»ledu. V njegovem čebelarstvu je  treba vsako leto po dvakrat izmenjati 
matice, ker stalno zalegajo in se zaradi tega hitro izčrpajo. Zato njegovi
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čebelarski pomočniki, ki jih  ima 12, nič drugega ne delajo, kakor vzrejajo 
matice in pridobivajo mleček. Iznašel je  poseben način kouserviiiranja 
mlečka v kristalih, pa mu je  zato hladilnik nepotreben. Važno je  le, da 
hrani p repara t na suhem in temnem prostoru. Ko sem se o tem z n j im na
drobneje razgovarjal, mi je  obljubil, da mi bo poslal pismena navodila 
v nemškem jeziku o pridobivanju, h ran jen ju  in razpošiljanju mlečka.

V diskusiji o uporabi mlečka med zdravniki ni bilo soglasja. Medtem 
ko so nekateri dosegli boljše uspehe z injiciranjem , so drugi dajali pirednost 
dovajanju zdravila organizmu skozi usta. Glede tega si torej še vedno nismo 
na jasnem.

Priznati moram, da  smo pričakovali od kongresa, če ne že dokončno, pa 
vsaj nekoliko bolj določeno rešitev problem a o mlečku, v resnici pa se je  
vse skupaj razblinilo v srditem dvoboju med zanesenjaškimi zagovorniki 
mlečka in »nevernimi Tomaži«, ki so bili proti njem u. Zdi pa se, da je  ven
darle prevladovalo m nenje, da pripada mlečku važna vloga v zdravilstvu 
zlasti pri regeneraciji človeškega ali živalskega tkiva.

(Dalje prihodnjič)

K A K O  SO N A  G O R E N J S K E M  
TRG OV ALT S Č E B E L A M I

V A L K O  R A Z I N G A R

»Kar naprej pripovedujte, Peternel«! sem vzpodbudil starega znanca, 
na katerega sem sc obrnil za podatke o Ambrožiču, a mu je  pošla ibeseda 
in je  menda razm išljal, k a j bi imel še povedati.

»Vaš oče je  bil Mihov nakupovalec, kaj ne?« sem mu pomagal iz za- 
d rege.

— Bil je. Poleti je  nakupoval, pozimi pa delal panje in vse drugo, k a r 
je bilo potrebno za odpremo živih čebel. Janša, po domače Žnidarjev Tomaž, 
pa je  imel na skrbi čebele v vseli čebelnjakih.

Je bilo teh veliko?
— Več kot deset.
— Zakaj pa toliko?
— Zaradi pomladne paše. Večletna praksa nas je  izučila, da paša ni 

povsod enaka. Zgodnejša je  na-sončni strani, kasnejša na senčni. V višjih 
legali je  poznejša kot v nižinah. Nam pa je  bil potreben zgodnji razvoj 
plemenjakov, da smo prišli čim prej do rojev. V ta namen smo izrabljali 
zgodnjo pašo na spomladanski resi.

— Kje pa so bili ti čebelnjaki?
1. Poletni je  'bil doma.
2. V Radovmi zraven Novakovega rovta je  bil zimski.
3. Eden je  bil pod skalam i proti Višeku pred Peričnikom.
4. N adaljnjega smo imeli v Kotu blizu Španovega rovta.
D rugi so bili:
5. v Skuimavčevih krašnah v Žajnovem brdu;
6. poleg kolodvora pri Vatiišu;
7. za cerkvijo pri Lengarju pod Rovom;
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8. na Ruipah proti Savskemu mostu;
9. na Bolem polju (blizu Kvančnikovega rovta;

10. 'pri Rošu na travniku in
11. v M ežaklji iza Boriči nasproti Savskemu mostu. Tu je  tbila povsem 

sončna lega in poleti zelo dober donos.
Kor smo imeli večje število panjev tudi čez poletje, smo jih  prevažali 

in prenašali iz enega čebelnjaka v druigega, kakoir je  pač kaizala paša, po
sebno rosa.

Prenašali so svoje čdbele tudi drugi čebelarji, predvsem pastirji v 
Vratih k a t na prim er: Turk, Polda, Skivmavec. Jeseni so prenesli svoje 
čeibele bliže v Krasje. Tu vzcvete spomladanska resa zelo zgodaj. Nortiri v
Vratih pa ni ugodno za čebele, 'kor spomladi predolgo leži sneg.

— Ali je  talko velika razlika?
— Je. Pod Skalami ipred Peričnilkom je  b ilo  jan u a rja  tako toplo, da 

nam je  bil suknjič odveč. I'z iapornate skale pa solzi voda in je  mah spodaj 
mioker. Čebele gredo lahko tudi pozimi po vodo. S prezimovanjem nismo 
'imeli nikoli nobenih težav. Vsak med je  bil d obor.

— Tudi gozdni?
— Da, tudi gozdni. Bilo je  toplo in čebelam ni m anjkalo vode. Otrebile 

so se lahko, kadar so se hotele.
— Kako pa je  bilo s prevozom, oziroma nošnjo?
— Dokler je  šlo, smo peljali z vozom, nato smo panje  nosili. Moški so 

nesli po štiri panje s krošnjo, ženske pa po dva na glavi. Jaz sem jih  n a j
raje  nosil na sankah. Panjii so prišli bolj visoko nad glavo in sem laže nesel,

— Kakšen pa je  bil zaslužek?
— Ni bilo slabo, a (kunos se ‘to sliši boire malo. Zenske so dobile p« 

70 k rajcarjev , mi moški pa po en goldinar do 1,20 goldinarja.
— In kakšen je  bil donos medu?
— Niti za sproti. Med in sladkor je  Milia vedno kupoval. Vse je  šlo za 

slabiče, da so se h itre je  razvili in bili sposobni za izvoz.
— Potemtakem niste nič spodrezavaili?
— Saj nismo imdli k a j. Proden je  družina napolnila ves panj s satjom, 

je navadno že šla. Ce ]ki je  bil ta ali oni panj povsem poln, smo zaradi 
boljšega zračenja na trans port n, spodrezali spredaj in zadaj kakih 8 cm 
satja.

— Iz česa pa ste potem izdelovali saitniee?
— Večinoma iz kupljenega voska in voščin. Posebno dober vosek smo 

dobivali iz Hrvaške. Bil je  nekaJko bolj masten in bolj voljen. Iz njega smo 
izdelovali izelo lepe satnice.

— Delali ste jih  gotovo le  pozimi?
— Seveda. Spomladi lin čez poletje  je  bila vedno zadrega in za kaj 

takega ni bilo časa.
— Kako pa je  bilo s prodajo satnic?
— Domačini so jih  malo kupovali. Vse je  šlo na pošto in naprej.
— Ko ste josoni prenesli panje v zimiske čebelnjake in družine p ri

merno zazimili, kako ste zaključili čebelarsko leto?
— Z lik o foni. Napravili so nam malo gostijo. Ko smo se najedli in na

pili, smo veselo prepevali, m lajši smo se pa  tudi zavrteli.



Kdaj je  pričel Miha pravzaprav trgovati s čebelami?
— Leta 1873 je  dobil prvo odlikovanje. Potem pa k a r vsako leto po reč.

V svojem ceniku, k i je  izšel 1. jan u a rja  1907, navaja 92 odlikovanj.
— A kdaj je  Miha umrl?
— To je  bilo 5. ju lija  1904.
— Kdo je  pa potem vodil čebelarstvo?
— Njegova žena Cecilija.
— Ali j i  je  šlo to dobro od rok?
— Pa še kako. Bila je  Blažejeve rodbine z Dovjega in izobraženo 

dekle. V višem mu je  b ila  desna roka. Posebno mu je  pomagala p ri p isariji, 
k a r  j i  je  po moževi sm rti prišlo zelo prav.

— Zakaj pa je  kasneje trgovina s čebelami propadla?
— No, do prve svetovne vojne j i  je  'kar dotbro šlo. Po vojni pa «o 

nastale nove meje, nove carine in povsem novi predpisi. Razen teli s» je  
pojavilo še več drugih težav. Ona pa je  b ila  že 'bolj v letih; zato mi mogla 
več vsega zmagovati. Trgovina je  pričela pešati in je  naposled čisto zastala.

— Kaj pa sin?
— Sin Miloš ni imel smisla za čelbele. Šel je  k  pošti in 'postal tam kaj 

upravnik. Veliko veselja do čebelarstva je  im ela hčerka Kristina. Ta pa je  
zgodaj umrla, stara  kom aj 22 let.

— Potemtakem ni imela Amibrožičeva nobenega pravega naslednika?
— Domačega ne. Pač pa je  nekoč prišel v M ojstrano Jan Strgar, si 

odbral in kupil nekaj najboljših  plemenjakov, zlboljšal način vzreje matic 
Ln začel na veliko trgovati z njim i. Izvažal j ih  je  v vse dele sveta in 
sčasoma še povečal slavo naše kranjice.

*

S tem smo pa že preskočili t ja  v Bohinj, k  Šprahovim v Bitnje. Taim jo 
m uharil in vzrejal matice Jan Strgar.

Njegov, še živeči b rat Tonej mu je  ves čas pomagal. Vsega se še žiro 
spominja in po malem še vedno čebelari. Še je  čil in zdrav, le preko zime je  
sklenil ožje prija te ljstvo  z gorko pečjo. Veliko ve povedati iz tiste dobe, 
ko sta z bratom  skupaj čebelarila in trgovala z maticami. Tu naj navedem 
le nekaj važnejših dogodkov.

Starši so živeli v Nemškem rovtu. V B itnjah so kupili m anjše gospodar
stvo, hišna št. 7 — sedaj 6, in se preselili doli.

Mladi Janezek je  z veseljem obiskoval šolski pouk v Boh. Bistrici. Bil 
je  priden in zelo lepo je  pisal. Ob odhodu iz šole je  dobil za nagrado — roj. 
Tega mu je  podaril šolski upravitelj M artin Humek, drugega pa je  sam 
dokupil. Začel je  torej z dvema družinama. To je  moralo biti okoli leta 1894.

Naslednjo pomlad je  šel v Podbrdo in obiskal Košbarja. Sedaj je  tam 
železniška postaja. Od njega je  kupil dva plem enjaka in jiih odnesel domov.

Paša je  bila ugodna, zato je  število družin hitro naraščalo. Čez dve leti * 
je  že imel za poln voz panjev.

»Tako nama ni preostalo nič drugega, kakor da si urediva čebelnjak,c 
je  nadaljeval Tonej. »Kupila sva ga od soseda za 5 goldinairjev. Razdrla era 
ga in prestavila na sedanje mesto. Vanj je  šlo do 75 kranjičev.
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Razvoj čebel je  'bil dober in panjev sva imela vedno več. V ajdo eva 
voasila v Hraše, Torovo in k  Sv. Valburgi.

Pot je  bila zelo dolga, zato je  bil prevoz z vozmi precej naporen. Ob 
povratku se je  včasih utrgal ta ali oni medeni sat. Iz takih panjev se je  
pričel izcejati med in je  zato večkrat kapalo od gugal — legnarjev.

S prodajo kranjičev sva k rila  stroške^ nekaj pa je  ostalo tudi za naju. 
Prodajala sva jiih Jakobu Prešernu, v Vrbo. Leta 1903 sva pa začela čisto 
na svoje.

Brat si je  oskrbel cenik. V reviji: Leipziger Bienen Zeitung in W iener 
Bienenvater je  poslal oglasa o prodaji kranjičev. Oglasoma je  priložil še 
cenika. Vsaka teh  revij je  izhajala v 25.000 izvodih.

V kratkem  je  prišlo toliko naročil, da nisva mogla vsem ustreči. Delo 
se je  k a r  čez noč podeseterilo. Panje smo priprav ljali za pot sprva k a r  v 
mali, iz desk zbiti baraki, kom aj 4 X 2 m veliki. Železnice še ni bilo, zato 
smo vozili v Lesce, navadno vsak tre tji  dan okoli 30 do 40 kranjičev. Če- 
belnjak  sva spraznila mimogrede. Naročila pa so p rihajala  še in še. Zavoljo 
tega se je  b rat lotil obsežnejšega nakupovanja. K ranjiče je  kupoval p red
vsem po G orenjski in Prim orski, a deloma tudi v Mojstrani.«

— Kakšna pa je  bila cena kranjičev?
— Boljši so bili po 4, slabši po 3,5 gild.
— Prenos iz Podbrda je  b il gotovo težaven?
— Seveda je  bil. Toda lju d je  so tam navajeni nošnje. Vse znosijo v 

koših. Tako so tudi panje  privezali na v rh  koša in jih  čez Bačo prinesli 
t  Bitnje.

— Koliko pa so zaslužili?
— Od vsakega p an ja  po 20 k ra jca rjev  in malico.
— Kaj pa ste lahko tedaj kupili za 20 krajcarjev?
— Hlebec k ruha  ali 2 kg krušne moke. Moški čevlji so bili po 5, ženski 

pa [H) 4,5 gld.
— So bili pan ji težki?
— Največ po 8 do 10 funtov, to je  okrog 5 kg. Bili pa so do 5 cm k rajši 

in iz tan jših  desk 'kot naši.
— Kaj pa prostor v čebelnjaku?
— Stari čebelnjak je  bil prem ajhen. Tega smo pokurili za drva. Se

danjega nama je  naredil Jakob Žumer iz G rabna p ri V intgarju. Meri 
12 X 4 m. Vanj lahko zložimo do 250 kranjičev.

— No, ko je  leta 1906 stekla tod mimo železnica, je  bilo gotovo laže.
— Seveda je  bilo. Prevoz iz Lesc in v Lesce je  čisto odpadel. Vse smo 

oddajali kar v  Boh. Bistrici. S jjoštno upravo smo se celo tako dogovorili, 
da smo panje odpeljali k a r  na železniško postajo, na pošto pa oddali le 
spremne papirje.

— Kako pa je  ibilo z dilarico?
— Podrla sva jo. Od železniške uprave sva kupila  večjo barako in 

potem tam kaj p rip rav lja la  panje za prevoz.
— A zakaj ne v čebelnjaku?
— Deloma zato, ker hočejo imeti čebele mir, deloma pa tudi zato, ker 

smo lahko pripeljali v o k  prav do barake. V prim eru dežja smo pa voz
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potegnili 'kar vanjo. Vse kupljene čebele smo zložili v zasilnem čebelnjaku 
ob baraki, tla niso motile domačih.

— Dela vam torej ni m anjkalo?
— Vse ned olj e smo delali i, jaz dostikrat pozno v noč, medtem k» je  

brait pisaril.
— Sta imela pomočnike?
— Kajpada. Enega do tri vedno.
— A kaj vama je  delalo naj večje preglavice?
— Brošure in cenilki. Te sva dala tiskati v raznih jezikih; v angleškem, 

nemškem, ruskem itd. Ruska brošura je  bila natisnjena v V jatki.
— In kakšne so bile želje kupcev?
— Najbolj jim  je  bilo všeč, če sva jim  poslalu čebele na takih okvirih, 

da so j ih  doma lahko k a r  pred j ali v domače panje. Prav zato sva morala 
imeti poleg kran jičev  še pan je  z nemško normalno mero, s švedsko mero, 
Alberti j e vce itd.

— Od kod so bili najboljši odjemalci? .
— Pred prvo svetovno vojno sva zalagala s čebelami vso Evropo, po 

njej pa predvsem prekom orske države, zlasti Egipt. Z njim smo imeli prav 
posebno ugodne trgovinske zveze. Ko je  p rijad ra l Zeppelin iz Evrope v 
Ameriko, je  pripeljal tja  ameriškim naročnikom tudi najine matice.

— D alj časa sta prodajala k ran jiče  Jakobu Prešernu v Vrbo.
— Da, do leta 1903, ko' isva pričela na s voj e.

(Dalje prihodnjič)

S T A R I  Č E B E L A R S K I  P I S C I  O Č E B E L A H  
I N  Č E B E L A R J E N J U

Iz latinščine prevedel J .F a ša lek

Mark Terencij Varro (116 do 27 pred našim štetjem) je  bil prvi rimski 
pisatelj, ki je  obravnaval čebelarstvo. Bil je  predvsem znanstvenik. Ne
utrudno je  zbiral podatke iz zgodovine, prava, mitologije, jezikoslovja ter 
literature. Kot starec osemdesetih let je  začel leta 36 pred našim štetjem 
pisati o km etijstvu. O čebelarstvu je  črpal podatke tudi iz grških virov. 
Obravnava ga v tre tji knjigi o km etijstvu (De re rustica), ki jo  je  posvetil 
svojemu p rija te lju , nekemu veleposestniku. Delo je  razgovor med Apijem 
Klavdijem  Pulhrom, Kvintom Aksijem in Lucijem Kornelijem  Merulo. 
Z Varronom in drugim i odličnimi Rimljani so se sestali v neki vili, čakali 
na izid volitev, ki so bile ta  dan, in se razgovarjali, dokler niso objavili 
volilnega rezultata.

De re rustic«, III. knjigu, 16. poglavje

Izmed domačih živali nam ostane kot tre tje  le še razgovor o ribogojstvu. 
Kako to kot tre tje , je  rekel Aksij. Ali naj morda ne cenimo medu zato, 
ker zaradi skoposti v mladih letih nisi pil medenega vina?

Apius je  nato pripomnil: Res je, kar pravi. Z dvema bratom a in dvema 
sestrama sem po smrti svojih staršev ostal sirota. Šele ko sem dal Lukulu
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eno izmed sestra za ženo in mi je  mož odstopil delež dediščine — prvi, ki 
sem ga dobil — sem tudi sam začel piti medeno vino, medtem ko sem ga 
sicer vedno dajal gostom na mizo. Vendar bi bila prej moja naloga in ne 
tvoja, da spoznam krila ta  b itja, ki jim  je  dala narava največ nadarjenosti 
in umetelnosti. Prepričati te hočem, da jih  bolje poznam kot ti. Zato ti hočem 
povedati nekaj o n jih  čudovitih naravnih umetelnostih. Nato pa bo Merula 
tako kot pri drugih vprašanjih strokovno povedal, kako delajo čebelarji.

Pred obedom postrežejo gostom z medenim vinom

Nastanek čebel

Čebele se rode deloma iz čebel ali pa iz gnijočega bikovega trupla, 
/a to  pravi Arhelajos v nekem epigramu, da so

»letujoči otroci griijočegu biku« in še:
»potomci konj so ose, bikov pu čebele.«

Ne žive samotarsko kot orli, temveč v družbi kot ljudje. Ce imajo tako 
navado morda tudi sove, je  vendar čebele nimajo. K ajti čebele imajo smisel 
za skupnost pri delu in zidavi, česar sove nimajo, so pametne in prave 
umetnice. Od ljudi se učijo delati in ljud je  so jim  za vzgled pri zidavi in 
kopičenju zalog. Hrana, prebivališče in zidava satja so namreč tri poglavitne 
skrbi čebel. Hrano pa je  trebu ločiti od voska, tega od medu in med od 
prebivališču.
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Ali ni v satu šesterokotna celica, kot ima čebela sama šest nog? Ge
om etri pa trde, da zavzema krogu vertan šesterokotnik največjo možno 
površino.

Pašo najdejo v naravi, v panj pa prinašajo svoj tako sladki izdelek, 
ki je  všeč bogovom in ljudem. Satje najde pot na žrtvenike in med dajejo  
kot prvo jed  ter poslastico pri pojedinah. Č ebelja družina je  podobna 
državam, ker ima k ra lje  (rex) ter oblast in smisel za živ ljenje v skupnosti. 
Čebele hočejo imeti vsepovsod čistočo. Zato nobena ne sede na umazano 
ali sm rdljivo mesto, pa tudi ne tja , k je r  diši po dobro dišečih mazilih. Zato 
opikajo  vsakogar, ki se jim  približa namaziljen. Ne stikajo povsod kot muhe 
in nikoli jih  ne najdeš na mesu, krv i ali masti. Spuščajo se le na sladke 
predmete. Čebela nikakor ni škodljiva zaradi tega, ker nem ara podira 
gnezda drugih žuželk, pa tudi boječa ni. Ce j i  namreč hoče kdo podreti 
gnezdo, se krepko brani, ne da bi precenjevala svoje moči. Po pravici ime
nujemo čebele ptice muz. Ce so se razkropile, jih  lahko s ploskanjem  rok 
in z udarjan jem  črepinje ob črepinjo naglo spraviš na določeno mesto. Kot 
m enijo ljud je, da imajo muze svoja bivališča na H elikonu ali na Olimpu, 
prav tako je  določila narava njim  za prebivanje s cvetovi porasle gore v 
nedotaknjeni divjini. Kamor koli gre matica, j i  vsepovsod sledijo. Ko se 
utrudi, j i  pomagajo in, ako ne more več letati, jo  čebele nosijo, da bi jo  
rešile smrti. Same nikoli niso brez dela in lenarjen je  sovražijo. Zato pre
ganjajo  trote ter jih  izženo iz družine, ker jim  ne pomugajo delati, pač pa 
jed o  med. Čeprav jih  je  mnogo, jih  zasleduje le nekaj čebel z glasnim 
brenčanjem . Pred žrelom, odkoder bi mogel satju  škodovati prepih, narede 
zazidek iz snovi, ki jo  im enujejo G rki eritake. Žive kot v vojaškem tabo
rišču, izmenoma stražijo, vse enako delajo ter pošiljajo  roje (kolonije) 
v svet. V nekaterih  prilikah jim  dajejo  voditelji (duces) pri tem znamenja, 
kot bi posnemali glas trobente; to pa je vedno znak za začetek ali konec boja.

Torej ljubi Merula, sedaj pa ti hočem predati bakljo  za nadaljn ji tek, 
<la ne bo shujšal najin  p rija te lj Aksius zaradi nestrpnosti, ker mora po
slušati zgolj nauke iz prirodoslovja. O njih praktični vrednosti pa še nisem 
ničesar povedal.

Donos

Merula: O praktični vrednosti bom govoril le toliko, da boš zadovoljen, 
ljub i Aksius. Moja priča ni le Seius, ki je  dal svoje čebele v najem  za 
1637 kg medu na leto, temveč tudi naš Varro. Slišal sem ga, kaj je  p ri
povedoval o dveh vojakih, b ratih  iz Vejev v deželi Faliksov, ki sta služila 
pod njegovim poveljstvom v Španiji. Moža sta bila bogata, čeprav jim a je  
oče zapustil le m ajhno dvorišče in nič več kakor eno ju tro  (pribl. 2523 mJ; 
op. prev.) zemlje. Tedaj sta postavila okrog in okrog vsega dvorišča čebelje 
panje ter posejala v vrtu na praznih mestih m aterino dušico (Thymian), 
deteljo ter Apiastrum, ki jo  im enujejo nekateri Meliphyllon, drugi Melis- 
sophyllon, mnogi pa Melittiina. Ta dva človeka sta dobila za med vsako 
leto najm anj po 10.000 sestercev (okroglo 2,000.000 din) in na ta  dohodek 
sta lahko vedno računala. T rdila sta, da sta s prodajo počakala, da sta ga 
ob ugodni priložnosti lahko draže spravila v denar, kot bi ga, če bi ga
prodala prehitro in sebi v škodo. , ....
* ^  (Dalje pnhodnjiG)
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OBNOŽINA IN NJENI UČINKOVITI NADOMESTKI
E D I  S E N E G A Č N I K

V zadnjem  času čebelarski listi po svetu mmogo pišejo o obnožini in 
njenem  pomenu za Taizvoj čebelje družine. Odtkar so se letošnjo jesen po
jav ile  celo obnožinske tablete v obliki zdravil in začele izpodrivati s svojo 
učinkovitostjo in cenenostjo sam m atičji mleček, je  postal ta  problem še 
važnejši. Zato je  prav, da  si ogledamo najprej pomen obnožine za raizvoj 
čebelje družine, potem pa spregovorimo še o nadomestilih zanjo. V zadnjih 
letih so z natančnimi analizami in s poskusi dognaili toliko novega, da 
napreden čebelar skoraj sne more iti brezbrižno mimo vsega tega.

Naši čebelarji že dolgo vedo, da je  obnožina neogibno potrebna za 
razvoj in  obstanek čebelje družine. Brez n je  bi sploh ne bilo živ ljenja v 
panjih; iz jajčec bi se ne razvile ličinke in ličinke ne bi dorastle v čebele. 
Matica takoj preneha z zaleganjem, kakor hitro  usahnejo obnožinski viri 
t naravi, lies je, da ima med v sebi več alli manj drobcenih delcev cvetnega 
prahu, toda vse to je  odločno premalo za potrebe ene same čebelje družine, 
saj porabi ta  na (leto 50 kg in še več tega dragocenega hraniva. Poskusi so 
pokazali, da pri suhih čebelah, k i so jih  hranili zgolj s sladkorno raztopino, 
ni bilo opaziti p rav  nobene zalege, dokler jim  v satovje niso natresli sojeve 
make. Mlade, komaj izvaljene čebele še niso popolnoma razvite. M anjka 
jim  dušičnate hrane in prav te  je  obilo v vsakovrstni obnožini. Ko so merili 
količino dušika p ri pet dni starih čebelah, so ugotovili, da  se je  povečala 
t  glavi za 92 %, v zadku za 76 %, v prsih za 37 %, v vsem telesu pa za 64 %. 
P ravkar izvali j ene čebele ne m orejo b rez obnožine negovati ličink in 
opravljati različnih ded. Tudi um rljivost je  med njim i v tem  prim eru zelo 
velika.

Obnožina je  p rav  tako potrebna odraslim čebelam, zlasti jeseni in pred 
zazimljenjem. Zato jo  uživajo v tem času v veliki meri in v njihovih telesih 
se zbira v obliki maščobnih plasti, k i jih  pozimi varu je jo  pred mrazom. 
Iz teh  proteinskeh rezerv lahko celo nudijo potrebno dušično in beljakovi- 
nasto hrano prvi zalegi, k i se pojavi v čebeljih družinah sredi zime. Vsaka 
družina mora imeti torej pred zazimljenjem  dovolj obnožine, ki jo  'bodo 
potem čebele uporabljale za prvo zalego pozimi ali zgodaj spomladi. Mlade 
čebele, zazimljene ob zadostni količini cvetnega prahu, dobro prežive zimo, 
medtem ko starejše rade pomro, zlasti če niso imele jeseni dovolj obnožine. 
1’ako si lahko razlagamo veliko število m rtvic in spomladansko oslabelost 
družita po hojevih pašah, ko je  čebelam prim anjkovalo cvetnega prahu.

Pri nas v Sloveniji je  obnožinskih virov še vedno dovolj, čeprav z raz
ličnimi agrotehničnimi sredstvi odstranjujem o nadležni plevel, nepotrebno 
grmičevje in rastlinje, ki nudi po drugi strani toliko obnožine in nektarja  
našim čebelam! Spomladi, ko se prebudi narava, zacvete resa, potem leska 
jelše, sadno d rev je  in na stotine cvetlic, k i d a je jo  obilo cvetnega prahu. 
Najbolj izdaten pa je  cvetni prah pravega kostanja, saj je  v njem  kar 19 % 
beljakovin. Ana Maurizio je  našila v 1 cm3 kostanjevega medu od 500.000 do
1,200.000 obnožinskih delcev, v akacijevem  pa le od 5000 do 20.000. Prav zato 
je  kostanjev med odlično krmilno sredstvo v zgodnji pomladi. Noben drug 
med ga po svoji učinkovitosti ne more nadomestiti.
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Niso pa tako srečni čebelarji drugod po svetu. Pomladna paša se za
čenja pozno in ponekod sploh ni obnožiniskih virov prav v času, ko so za 
razvoj čebeljih družin najbolj pogrebni. Pogosto j e spomladi nestalno vreme, 
talko da čebele ne mo'rejo na pašo in prinesti v panje te prepotrebne hrane. 
Zaradi tega so začeli čebelarji razm išljati, kako bi prehiteli naravo in po
magali čebelam z nadomestki za obnožino. Preizkušali so najrazličnejše 
snovi: od naravnega posnetega in neposnetega mleka, m leka v prahu, kvasa, 
jajčnega rum enjaka oziroma beljaka in moke vseh vrst tja  do sojeve moke. 
Pri teh poizkusih so ugotovili bolj ali manj vidne uspehe, nihče pa ni mogel 
zagotovo povedati, kakšen je  bil in od kod je  izviral učinek.

N ajbolj tem eljite poskuse z umetno obnožino je  delal znani čebelarski 
znanstvenik prof. M. H. Ilaydaik \z univerze St. Paul (Mincsota v Združenih 
ameriških državah). Posvetil je  skoro vse svoje znanstveno delovanje analizi 
cvetnega prahu in napisal številne razprave in knjige o tem. Velika čebelar
stva v Ameriki so še bolj odvisna od zgodnje spomladanske paše kot maša.
V mnogih severnih k rajih  Združenih držav in v Kanadi tra ja  zima izredno 
dolgo. Zavleče se tja  v april, ko p ri nas čebele že veselo letajo in nosijo 
obnožino. Zato je  bilo za ameriško čebelarstvo zares življenjskega pomena, 
najti učinkovita nadomestila za cvetni prah. Amerikanci so v tem  uspeli 
in danes zanje to ni ncvben problem več. Poglejmo, k a j vse so preizkusili, 
da so dosegli tako pomembne rezultate.

F a rra r  je  preizkušal pivovarniški kvas, sveže polnomastno mleko, po
sneto mleko v prahu, cela jajca, jajčn i rum enjak, ja jčn i beljak , koščke 
mesa, drobce posušene 'krvi, zdrobljene ribe, pšenično, ovseno, rženo, ko
ruzno moko, grahovo moko, zdrobljeno bombažno seme, sojo, laneno seme 
in zmleti »kikiriki« (ameriški lešniki), trgovski 'kazein, sojevo moko. Vsem 
tem stvarem je  dodal še 20 % posnetega mleka v prahu.

Zalega se je  pojavila samo v tistih  družinah, ki so dobivale naravno 
obnožino, suhi pivovarniški kvas. drobce mesa, zdrob bombažnega semena — 
bodisi same bodisi ']»omešane z mlekom v p rahu  — sojevo moko, sojev zdrob, 
pomešan z mlekom v prahu, cela jajca, jajčn i rum enjak in beljak.

Čebelarji bodo morali izbrati pač tiste nadomestke, ki so poceni in jili 
lahko dobe. Suhi pivovarniški kvas je  pokazal najboljše rezultate. Ker pa 
je  ta precej diraig. priporočajo sojevo moko, pomešano z mlekom v prahu 
v razm erju 4 : 1. Učinek kaže tale tabela:

Število zalezenih celic 
Suho mleko v p rahu  . . .
Cvetni p r a h ........................
Suhi pivovarniški kvas . .

Po teh rezultatih je  mleko v prahu enakovredno nadomestilo kot cvetni 
prah, če ju  dodamo sojevi moki. Pivovarniški kvas pa je  pokazal dvakrat 
boljše rezultate. Sojeva moka je  sicer sama zase dober nadomestek za ob
nožino, toda količina zalege je  mnogo večja, če dodamo še druga dva na
domestka. Sojevo moko predelajo  na poseben način tako, da jo  zagrejejo 
do določene tem perature. Pri tem ji odvzamejo vso odvečno maščobo in jo  
hkrati raizgrene. To je  tako imenovana »expeller« metoda. Taka sojeva 
moka je  odličen izvor proteina visoke biološke vrednosti in prav vsebina

pokritih odprtih skupaj
1278 1046 2324
1238 702 1940
2105 1740 3845
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m ineralnih snovi in masti verjetno zelo ugodno vpliva na 'razvoj čebel. Tega 
pa ne moremo reti za navadno sojevo moko, ki ima zelo malo ribollavina. 
Tudi niacina (nikotinske kisline) je  v n jej mnogo manj ko t v obnožini ali 
suhem pivovarniškem  kvasu.

Avtor je  mislil, da ima navadna sojeva moka premalo vitaminov in je 
morda prav lo vzrok njenega neznatnega učinka na čebele. Zato je  napravil 
več poskusov, pri katerih  so dobivale posamezne družine sojevo moko z do
datkom nekaterih vitaminov. Uspeh je bil takle:

Število založenih celic pokritih odprtih skupaj
Sojeva m o k a ........................ 2195 2324 4519
Sojeva moka +  riboflavin . 2105 2654 4759
Sojeva moka -f- niacin . . 2607 2048 4665
Sojeva moka -)- riboflavin . 3174 2692 5866
Sojeva moka -f- suhi

pivovarniški kvas . . . . 4744 2510 6554

kot je  razvidno iz zgornjih številk, mora biti v pivovarnišem kvasu 
poleg riboflavina in niacina še nekaj drugih snovi, ki m anjkajo  sojevi moki. 
Zaradi tega priporočaj o tele sestavine in takle način p rip rav ljan ja  nado
mestkov za obnožino:

1. Sojevo moko je  treba pripraviti oziroma predelati z »expeller« me
todo. Iz nje odstranijo maščobo z neko raztopino, potem pa moko zagrejejo. 
\ moki sme ostati le 5—7 % maščobe.

2. P iv o v a r n i š k i  k v a s .  Vsebino dobro pomešamo v razm erju 4 : 1. Če 
hočemo, da bodo' setavine še učinkovitejše, dodamo 5 % jajčnega rum enjaka.

N ajbolje je, če dajemo te nadomestke v suhem stanju na valoviti le
penki, in sicer v kakem zavetnem in sončnem kraju . V opisanih prim erih 
so dodajali nadomestke, pomešane z medom, v kolačih. Še boJje je, če jih  
dodajamo v kristalizirani gosti sladkorni raztopini oziroma v sladkornem 
testu na rešetko ali kar v pitailnike. Kadar začnemo pokladati te nadome
stke, moramo z njim i nadaljevati, dokler ni dovolj obnožiine v naravi. Ako 
ne moremo dobiti pivovarniškega kvasa, lahko dodamo sojevi moki mleko 
v prahu, toda učinek teh sestavin je  slabši. Pelodni nadomestek lahko hra
nimo na suhem prostoru in v dobro zaprti pločevinasti posodi tudi vse leto.

Najnovejši poskusi, k i so jih  delali na poizkusni kmetijski postaji v 
Minnesoti, pa so pokazali, da je  za praktično uporabo najboilšji tale recept:

[’rein delom sojevo moke dodamo en del suhega pivovarniškega kvasa 
in on del mleka v prahu, nato pa še 10% jajčnega rum enjaka v prahu in 
10% d robno zmletega trgovskega kazeina. Namesto rum enjaka v prahu, ki 
ga pri nas ne moremo dobiti, lahko vzamemo tudi svežega, in sicer tri do 
štiri za vsakega pol kilograma mešanice. Rumenjak zamešamo z nekoliko 
sladkorne raztopine, dobljeno mešanico pa zlijemo v moko. Sveže posneto 
nuleko lahko uporabi jamo namesto vode v raztopini. Za sladkorno raztopino 
raztopi dva dela kristalnega sladkorja v enem delu vroče vode. Ivu liter tako 
ohlajene raztopine dobro pomešamo s pol kilogram a nadomestka za cvetni 
prah. Tako dobimo neke vrste »kamdis« oziroma testo, ki pa mora biti dovolj 
trdo, da bi ne teklo, ko bi ga položili na sate ali rešetko. Prav dobro pa je, 
če nadomestek zmešamo s sladkornim testom.



Y Nemčiji, Švici, Ameriki in drugod prodajajo  nadomestke za obnožino 
v obliki trdega sladkornega testa pod različnimi imeni: Sojapol, Salixan, itd. 
Cebela>rji narobe spomladi za vsako družino do pol kilogram a nadomestka. 
Uspehi, ki so jih  dosegli, so zares odlični. Človek si samo želi, da hi lahko 
tudi Slovenci kupovali tako uspešna nadomestila, da  ne hi sami pacali doma 
in po nepotrebnem tratili čais. V preteklem  letu je  Zveza že vstopila v stik 
s tovarno olja >Somčtnica« v Domžalah, ki pridobiva olje iz sojevega semena. 
Pogače, ki ostanejo po stiskanju, b:i zmleli, jih  po »expeller« metodi zagreli 
ter razgrenili in dobili sojevo moko visoke hranilne vrednosti. Kilogram 
talko moke ne bi bil <1 raž j i ko t kilogram medu. Seveda bi moral sodelovati 
pri tem is poskusi Kmetijski inštitut. Lansko leto je  Zveza za prve poskuse 
že dobila moko zmletega »kikirikija« in jo  da ja la  čebelarjem . O uspehu še 
nimamo pravih  poročil. Tudi Medeks je  pripravil neke vrste obnožinskih 
pogač, ki pa se niso obnesle. V n jih  je  bilo premalo medu. Take pogače bi 
bilo sploh treba pomešati s sladkornim testom. Potem se ne bi kvarile in 
čelbele bi jih  raje  jem ale. Ob prvem  neuspehu pa nikakor ne smemo obupati 
in kritiz ira ti tiste, ki so začeli s pionirskim delom. Važno je, da smo sploh 
začeli, in zdaj je  odvisno od nas samih, ali bomo šli po poti naprej in postali 
zares napredni čebelarji, ko t jih  najdemo drugod po svetu. Zavedajmo pa 
se, da nas bo čas prehitel, če se bomo slepo zanašali samo na naravo in 
njeno muhasto radodarnost.

Č e b e l j i  b l a g o r
( I Z Z A P I S K O V  Č E B E L A R J A  J A N E Z A  T R O T A )

Imam sina — bog mu daj zdravje, Fiai 600 in čim manj funkcij v živ
ljen ju  — sina, ki se zelo zanima za čebele, kar je  žal v splošnem pri čebe- 
raskem naraščaju od sile redek družbeni pojav. Vseskozi sem bil prepričan, 
da se je  fant navezal na muhe iz čiste ljubezni do teh ljubk ih  živalic, da 
je  v njih  našel vzor m arljivosti, varčnosti, redoljubnosti in delavnega elana. 
Res, tako sem mislil in srce mi je  igralo kot Armstrongova trom peta ob 
zavesti, da si je  moj edini, rodni sin vzel za vzor čednosti našo slavno 
kranjsko  sivko. In kadar koli sem ponoči razpravljal o teh izsledkih s svojo 
zakonsko družico, je  le-ta vselej spustila solzo sreče na operjeno blazino . ..

Tri leta mi je  ta nadobudni sin pomagal pridno kot čebelica pri vseh 
čebelarskih opravilih. Tekmovala sva v zažičevanju okvirov, v pleskanju 
panjskih končnic, p ri prevažanju na pašo, p ri točenju-in zazimovanju živi- 
nice. Nič mu ni bilo pretežko in tudi čebelje pike je  prenašal s tako vdano
stjo, da mi je  bil za vzgled junaštva in hladnokrvnosti.

Računail sem, da bova tako srečno in složno čebelarila vsaj do tistega 
dne, ko bo prvi slovenski čebelar popeljal svojo robo na pašo v približaj oče 
se vesoljstvo. Vseeno kam: na Luno, Mars ali Venero. Zakaj, tovariši — roko 
na srce — če bodo sporočila prvih  naseljencev s tega ali onega planeta 
količkaj ugodna o čebelji paši, ne bo preteklo pet veder vode po Savi, ko 
se bo našel slovenski čebelar, ki bo zralketiral (ne glede na stroške) svoje 
muhe v vesoljstvo! Mislim, da ni treba posebej praviti, da bo to napravil
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v strogi 'konspiraciji s še enim ali dvema tovarišema »iz kompanije«, k a r 
Je odvisno od tega, kolikšna ibo kapaciteta rakete. N adaljnji raziplet bo plod 
»naravnih pojavov« in bridkih izkušenj med čebelarji. Eden od teh treh 
vesoljsko-čebelarskiih pionirjev se bo na smrt skregal z ostalima dvema, k e r 
ga bosta »ofemažila« pri delitvi stroškov za ta podvig, ali pa se bodo sprli 
vsi trije , ker bo hotel postaviti vsak svojo kramo na natanko istem mestu.
V tern prim eru bodo pribesneli vsi trije  s prvo povratno ralketo nazaj na 
Zemljo in bodo organizirali vsak svojo »kompamijo« v čim širšem obsegu. 
Razbobnalii bodo govorice o tonskih donosih na panj in povzročili medeno 
mrzlico med čebelarji. Toda motil bi se, kd o r bi mislili, da se bodo 
vseniirski prevaževalci razkropili po različnih planetih! Še malo net 
Vsi do zadnjega bodo drli v eno samo ozko dolinico na Marsu in tam 
se bo vnelo mesarsko k lan je  za stojišča. Verjem ite mi, ljud je  božji, celo 
k ri bo tekla, če ne bo župan tistega k ra ja  energično posegel vmes in 
naklepal visoke takse za stojišča. Poznam naše čebelarje! Nič jim ni 
mar, če natočijo vsi enako veliko ali pa vsi nič; to jih  ne spravi iz 
ravnotežja. Toda gorje, če ima eden pol kile večji donos na panj ko t drugit 
Tedaj crkne vsa čebelarska idila, kot bi jo  v žvepleno kislino potunkal. 
Ostanejo samo še zavist, kletev, sovraštvo in besnilo kot usedline čebelarske 
romantike. Računal sem torej, da bova s sinom vsaj do te predvidene revo
lucije v prevažanju čebelji rila složno na preizkušeni zemljici slovenski. Pa 
se je  stvar na lepem zasukala, ko sva četrte  pomladi stala pred ulji in 
opazovala prerivanje na bradah. Tedaj je  doslej dobrega fanta premamit 
demon poželjivosti. Že poprej sem večkrat opazil, da so se mu pri točenju 
oči sum ljivo svetile, pa si tega pojava nisem vedel prav razložiti. Zdaj pa 
je  na lepem prišel sam »s farbo« na dan! Globoko je  zavzdihnil moralo 
je  p riti nekje izpod želodca — in dejal:

»Eh, če bi imel jaz  vsaj kakih šest panjev, čisto svojih, z voskom, medom 
in čebelami vred! Potem bi šele imel veselje do čebel!«

Zdrznil sem se ob teh  pregrešnih besedah, kot bi mi kdo do ročaja 
porinil šilo v podhrbtni izrastek. To mi je  dalo inspiracijo, da sem nepotvor- 
jeno in brez besed buljil v smrkovca. Nisem mogel razumeti tega individu
alističnega egoizma, ki se je  tako nenadejano in v tako nespodobni obliki 
pojavil v sklopu naše družinske skupnosti. Fant pa se ni dal spraviti s tira, 
temveč je  mirno glodal nohte in odkrhke pljuval v travo.

»Če si pravičen, oče, moraš priznati, da garam pri čebelah kot ti, po- 
žanješ pa  vse samo ti. Nič ne pomisliš, da mi je že osemnajst let in da imam 
že tudi svoje potrebe!« je  modroval in pognal izredno velik kos nohta čez 
čebelnjak.

Še vedno nisem mogel zapopasti, kako je  mogel v fantu splamteti ta 
ostanek stare kapitalistične miselnosti o osebni lastninski pravici, ko sem 
vendar tako miselnost s strogo očetovsko vzgojo dosledno zatiral v poba
linu, ko je  bil tako rekoč še v embrionalnem stanju. Vendar sem le toliko 
prišel do sape, da sem z jokavim  glasom zameketal v poba:

'»Ali ne delamo vsi za vse? Ali ni družina zadruga, v kateri starši trošijo 
vse svoje sile za blagor otrok? Mar jaz  sam zafrečkam, kar čebele skupaj 
znosijo? Ali ne ližeš medu, kolikor in kadar ga hočeš? In, ali ti ne dajem  
povrh vsega še vsak mesec ju  r ja  za tvoje drobne oslarije?«
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. »He,« se je  našobil pobalin, m a r  Zuža (to je  njegova sestra) ne liže tudi 
medu, kolikor in kadar ga hoče, pa  pri čebelah ne dela dosti več kot troti 
v' panju?! In njej tudi daješ ju r ja  na mesec kakor meni!«

Med nami povedano, tovariši; to jc  čista resnica in z njo me je  pokovee 
pritisnil o(b zid. Prav nič drugega mi ni preostalo, kot pristati na pogajanja. 
Glas mii je  donel kot iz groba, ko sem dejal:

»Šest panjev, praviš, ibi rad? Šest panjev! To, fant moj, je  pri današnji 
draginji velik kup denarja!«

»Saj ti jili bom odplačal! Po vsakem točenju nekaj!« me je  zgrabil za 
vrat, ko je  videl, da se mehčam.

»Takooo? Kaj pa tekoči stroški?!« sem prešel v napad.
»Participiram!« je  odbil rafal v zraku.
Tedaj sem položil orožje in svečano izjavil: »Prav, sin moj! Od danes 

si lastnik šestih panjev z lesom, voskom, medom in čebelami vred. Izberi si 
jih , ki so ti pri srcu in jim  vtisni svoj pečat! Naj ti napolnijo vsako leto 
vagonsko cisterno z medom!«

S tem je  bil oficiailni del predaje zaključen in po pobovem obrazu se 
je  razlezel sijaj lastninske b lažen o sti...

1 isto leto smo samo enkrat zavrteli in še takrat le na pol. Fant je  iz
tisnil iz svojih panjev 60 kg medu in je  še toplega vnovčil za osemnajst 
tisočakov. Bil je  bogat za tni in srečen za š t i r i . . .  Toda neki salamenski 
slovenski rek pravi, da prv i dobiček ne gre v mošnjiček. In ta zlomek ima 
vražje prav. Oba čebelnjaka sta  namreč terja la  novo pločevinasto streho 
in sta pogoltnila 32 ju rč k o v .. .  Letni obračun je  pokazal, da me je  prevaža
nje na paše osušilo za 65 tisočakov, nakup praznih prašilčkov osem jurčkov, 
satniee. sladkor in še nekaj drobnarij pa skupaj še trideset in tako je  pre
prost račun pokazal, da je  bilo v tem letu tri tisoč dinarčkov stroškov na 
panj. Šestkrat po tr i  je  pa skoraj toliko kot osemnajst, ali natanko (oliko, 
kot je  novi lastnik šestih panjev skupil za med . . .  Pri tem bi se pa moral 
obrisati še za dvanajst tisočakov letne »rente«, če ne bi jaz  na stežaj odprl 
svojega zlatega očetovskega srca in osušene listnice.

Potem je  prišla zima in po n jej spet pomlad. Spet sva stala na toplem 
soncu pred ulji in fant si je  grizel nohte. Vedel sem, da bi rad nekaj po
vedal, pa mu ni šla beseda iz ust. Tiho sem se smejal v brk in molčal. Na
zadnje ga je  pa le premagalo in je  dejal:

»Veš ka j, oče, menda bo res najbolje, da spet ti prevzameš vse panje, 
saj s čebelami ni kaj prida zaslužka. Pomagal ti boni vseeno, ti mi boš 
pa še posebej odrinil kakega jurčka, kadar bo dobra letina.«

»Kakor želiš!« sem dejal, »prav je  pa le. da si poskusil; zdaj vsaj veš, 
pri čem siuo čebelarji. Menda bi bilo res najbolje vse skupaj prodati, saj 
so sami stroški s čebelami!«

»Tega pa vendar ne boš storil, oče! Ali jih  ne bi bilo škoda, ko so pa 
tako lepe in prijetne?!« se je  potegnil zanje in skoraj na jok  mu je  šlo.

»Sijajno, fant moj, takega sem te vesel!« sem zavriskal in spet mi je  
v srcu zaigrala Armstrongova trom peta. In kaj bi tudi ne, saj sem vedel, 
da bo moj sin čebelaril tudi še potem, ko bo meni pognal regrat iz n o sa ... 
Morda jih  bo kdaj popeljal celo na Mars, saj raketa ne more biti dražja 
kot kamion. . .
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Na vprašan ja ,  ki smo jih  objavili v 
prvi letošnji številki Slovenskega čebe
la rja ,  smo preje li  toliko odgovorov, da 
smo jih  morali neka j  odložiti za n a 
slednjo  številko. To je  dobro znamenje, 
ki kaže, da smo prav  storili, ko smo 
posvetovalnico obnovili. Upamo, da ne 
bo p r im anjkovalo  novih vprašanj,  niti 
ne n ad a l jn j ih  odgovorov nanje, tako  da 
bo vladala v tem kotičku lista res tista 
razgibanost, ki si jo j e  u redništvo  želelo.

ODGOVORI

K 1. vprašanju o žveplanju satov. —
P r v i  o 'd ’g’o v o’r : Na splošno opravimo 
tako imenovano zaščitno žveplanje  sa tja  
jeseni, to je  tak ra t ,  ko ga poberemo iz 
panjev  in vložimo v omaro. S teni uni
čimo morebitno zalego čebelje vešče. 
Ker pa  nastopi jeseni km alu  hladno 
vreme, se vešče ne po jav lja jo  več in je  
vsako zimisko žveplanje  odveč. Spomladi 
moramo sa tje  znova žveplati, in sicer 
vsakih 14 dni. P reden  ga damo v panje, 
ga moramo dobro  prezračiti,  da zgubi 
duh po žveplu.

Ne smemo pa žveplati sa t ja ,  ako ga 
o točenju nismo dali čebelam očistiti, 

v akor tudi ne celih medenih ali z obno- 
žino napolnjenih  satov. Pri večkratnem  
žveplanju  takih  satov se med in obno- 
žina na vzameta s trupen ih  plinov in, ko 
jih  damo v panje, lahko z ti j i m i uni
čimo družine.

Ker pa je  žveplan je  sa t ja  nevarno  za
radi ognja  in ker  raz je  žvepleni plin 
žico v satn ik ih  ter  načne tudi d ruge 
kovinske dele omare, uporabljam o da
nes rajši paradiklorbencol- Dobiti ga je  
pri Medeksu in v d rogerijah  v L jubljani.  
D elo z njim je  preprosto. Nasuješ ga v 
posodo, to pa postaviš v omaro. Snov 
počasi hlapi kot kafra  in razkužu je  
sa tje ,  dokler  je  j e  ka j  v posodi.

Virmašan

D r u g i  o d g o v o r .  Ličinke voščene 
vešče se  razv ija jo  v sa tov ju  le v po le t
nem času, ko je  povsod dovolj toplote. 
Pozimi, ko ga hranimo v om arah  ali 
zabojih, ni t reba  žveplati satov, ker  jih 
in raz na jbo lje  v a ru je  p red  molji.

Sati, ki jih imamo čez zimo v om a
rah, dobijo  nepr i je ten  duh in, ko jih  
spomladi damo v medišča, j ih  čebele 
n e ra d e  zasedejo. Šele s p res tav ljan jem  
zaleženih satov iz vališča v med išče jih  
k  temu prisilimo.

Pri nas ne poberemo- jeseni satov 
iz medišč, temveč jih  pustimo vse na 
svojem mestu kakor  v poletju. Ko se 
bližja zima, damo v prazen prostor med 
okenci in vratc i p an ja  papir  in slam- 
nico. Ko pritisne mraz, čebele za puste 
medišče in se  stisnejo v zimsko gručo v 
vališču. Ko m raz odneha, se zimska 
gruča razširi skozi rešetko v medišče. 
Zato so spomladi medišča že zgodaj go
sto zasedena brez vsakih prisilnih u k re 
pov, ob dobri paši pa so kmalu polna
medu. Jože Kostanjevic, Vipava

T r e t j i  o d g o v o r .  Ko hranim o sate 
čez zimo v omarah, j ih  ni treba  žveplati, 
k e r  ni prav nobene nevarnosti, da bi jih 
napadli molji, zlasti če je  prostor, v k a 
terem je  omara, hladen. Jaz imam omaro 
postav ljeno  v suhem  in h ladnem  k le t
nem prostoru in satov tudi jeseni ne 
žveplam. Do sedaj se j ih  pozimi še niso 
lotili molji. Zgodilo pa se je  neko leto, 
da, je  ostalo spomladi v omari več starih 
satov, na k a tere  sem popolnoma pozabil. 
Avgusta pred ajdovo pašo sem neka j 
družinic v štirisatarjili  z mladimi m ati
cami porabil v AZ-panjili za izmenjavo 
s tarih  matic. Ko sem hotel spravit i  od
večno sa tov je  v omaro in odprl vrata, se 
je  vsul iz n je  cel roj vešč. Od satja ,  
na katerega sem pozabil, je  ostalo le še 
neka j  d rob ir ja ,  vsa om ara pa je  bila 
polna, črvov, da sem jo m oral takoj oči
stiti. Prostor, v ka terem  stoji omara, 
sem zažveplal in pustil neka j dni za
prtega. da so poginili metulji .  Od tedaj 
d a l je  žveplam satovje samo čez poletje 
vsakih 14 dni, k ad a r  j e  sploh v omari.

Maks Avšič, L jub ljana-P o lje

Č e t r t i  o d g o v o r .  Jaz žveplam sate 
že jeseni, kakor  hitro j ih  poberem iz 
medišča. Bolj ali m an j medene hranim 
posebej, p razne pa zložim v omaro. To 
sa t je  zažveplam z enim ali dvema žve
plenima trakovoma, hk ra t i  pa natresem



v om aro  na zgornjo  polico pa ra d ik lo r 
bencol, n ak a r  vrata  <lohro zaprem in — 
k a r  je najvažnejše  — vse režo zalepim 
s  pap irna tim i trakovi, da  plin n ik je r  ne 
uh a ja  in da sc v omaro ne morejo vtiho
tapiti vešče. Tako  sh ran jen i  sati so se 
mi vedno ohranili nepoškodovani skozi 
vso zimo; šele spomladi sa tje  pregledam 
in ga zopet zažveplam.

Parad ik lorbencol je  soli podobna tva
rina, ki jo dobimo v drogerijah. lOdikg 
•stane kaikih 50 din. V L jubljan i  ima p a 
radiklorbencol m enda edino d roger i ja  
poleg m agistrata  na Mestnem trgu. Kor 
močno hlapi,  je  bolje, da ga kupiš  tik 
p red  uporabo. Za en prostorninski deci
m eter  ga je  t reba  1 gram, za en AZ-panj 
p rib ližno  7 d'kg.

Paradiklorbencol dam  tudi v panje, v 
ka te r ih  hran im  medeno satje, ka j t i  ta 
kega s a t ja  nikoli ne  žveplam. Če bi ga 
žveplal, bi se žvepleni hlapi spojili z 
vodo v medu v žvepleno kislino, kar  bi 
lah k o  čebelam škodovalo.

P e t i  o d g o v o  r. Satov v zimski dobi, 
če jili h ran im o v h ladnem  prostoru, ni 
t reba  žveplati, ker  se ličinke voščene 
vešče razv ije jo  le pri p r im ern i  toploti. 
Po trebna  pa je  pozornost spomladi in 
poleti, zlasti če so sati zloženi v omari 
ali skrinji.  Na prostem zraku, n. pr. na 
podstreš ju  obešene ali razložene sate 
vešče ne načno vse leto.

Oto Mikulič, Zidani most

Š e s t i  o d g o v o r .  Če vzamemo s a 
to v je  iz pan jev  že zgodaj, recimo konec 
septem bra ,  tedaj jili je  treba, ker  je  še 
toplo, pired zimo visekakor vsaj enk ra t  
žveplati.  To pa ne takoj,  temveč šele 
čez kakih 14 dni, ko so se mogoče že za
redili »črvički«. Če pa storimo to, ko je  
že mrzlo vreme, je  žveplan je  brez po
mena. Pozimi smo zaradi moljev lahko 
brez skrbi.  Meseca m arca  in  aprilu pa 
sa tov je  v presledkih  večkra t  p reg le 
damo in ga po potrebi vsakih 14 dni 
pokadimo, toda če ga držimo v h la d n e j
šem prostoru, zadostuje enk ra tno  žve
plan je tam n ek je  v aprilu. Če je  vreme 
h laid no in če damo satovje družinam  že 
v drug i ali t re t j i  dekadi aprila, pa niti 
to ni potrebno. T ako  delam  vsako leto, 
a  mi molji še nobenega sata niso uničili.

Ab rez

S e d m i  o d g o v o r. Pozimi satov ni 
t reba  žveplati, ker  j ih  črvi voščene ve
šče v tem času ne napadajo , če niso se

veda preveč na toplem. V ostalih letnih 
časih pa je  žveplanje po trebno na jm an j 
enk ra t  na teden.

Če sute pogosto žveplamo, &e žice v 
sa tn ik ih  uade trgajo, posebno p ri toče
nju medu ali pri p revažan ju  čebel. V 
toplih dneh je  to lahko usodno za če
bele, ker  se tedaj s a t je  sesede, z medom, 
ki izteče, pa si čebele zamažejo vzduš- 
nice in se zaduše.

Tudi matica nič kaj rada ne leže v 
satje , ki je  bilo prepogosto' žveplano. 
Celo čebele se ga ogibajo in ga zlepa ne 
napolnijo.

Sate je  trebu držati vedno na h la d 
nem, suhem  in temnem prostoru, n a j 
bolje  v omari za sh ra n je v a n je  satja ,  v 
kaki sk r in ji  ali zaboju, ki se dobro za- 
P 'ru- Janez Mahkovic, L ju b l jan a

VPRAŠANJA

7. Obnovitev satja. V zadnjih  letih sem 
obnovil le mulo sa tja .  Zato bi rad  za
m ujeno ]xipravil, ne vem pa, kako  naj 
napravim, du ne bo preveč prizadet p r i 
delek  medu. Za dobro navodilo bom zelo 
hvaležen. C .  S.

8. Plemenilnn postaja. V neki zaseki 
med dvema hriboma nam eravam  posta
viti plemenilno postajo. Ker so na obeh 
s tran e h  kakih 200 m visokega hribov ja  
v zračni oddaljenosti  1000 m čebele, je  
vprašanje,  če je  k ra j  pr im eren  za to. 
Prosim za nasvet, k a j  naj ukrenem . Ali 
se da  k r a j  zavarovati  p red  dovozom 
drugih  čebel na pašo? K. V.

9. D ovoljenje za dovoz čebel. Kdo izda 
dovoljenje za dovoz čebel na akacijevo  
pašo na P rim orskem  ali v P re k m u rju ?  
Ali je  tako dovoljen je  sploh obvezno? 
Do k d a j  j e  treba vložiti p rošn jo  in ko 
liko jo  je  treba  kol kovati ? Ali moram 
prošnji  priložiti potrd ilo  o zd rav ju  če
bel? B.S.

10. Suho krm ljenje. Kaki vrsti s lad 
k o r ja  naj damo prednost pri suhem  
k rm ljen ju ,  na jd robne jš i  ali bolj grobi 
sipi? Sicer sem pri suhem p itan ju  tudi 
letos opazil, da so čebele nekaj s ladkor
nih krista lov odnesle iz p an ja ;  našel sem 
jih  na bradi. B. D.

11. Razmnoževanje ive. Rad bi z zatiči 
razmnoževal vrbo ivo, ne vem pa, kdaj 
in k a te re  vejice naj narežem, da mi bo 
delo  uspelo. Svetujte  mi!

F ranček  Sivic



— lil
Tudi mi čestitamo! Mlada slovenska 

ve te r ina rka  Nežika Snoj je b ila 9. j u 
lija 1958 na zagrebški univerzi promo
virana za doktorico veter inarsk ih  zna
nosti. N apisala je d isertacijo  z naslovom 
»Odpornost trosov Noseme apis proti 
nekaterim  fizikalnim in kemi jskim sred
stvom«:. D isertacijo  je  naprav ila  na pod
lagi poskusov v Zavodu za biologijo in 
patologijo čebel in rib na veterinarski 
fakulte ti  v Zagrebu.

Mladi in simpatični znanstvenici, ki 
vodi sedaj oddelek za čebelje bolezni na 
V eterinarskem  znanstvenem zavodu v 
Ljubljan i,  iskreno česti tamo visi sloven
ski čebelarji  in j i  želimo še mnogo 
uspehov.

Mleček še vedno raz b u r ja  duhove in 
sikom ni čebelarskega lista, ki ne bi 
pisal o tem. Znani h rva tsk i  čebelar Ri- 
te rm an  svari čebelarje ,  na j  bodo pri 
p rodaji  m lečka bolj pošteni,  kot so bili 
pogosto p ri  p roda j i  voska in medu, sicer 
bodo hudo  kompromitirali naše čebe
larstvo. Pravi,  da  je  treba uvesti nad 
zorstvo nad  prodajo. Žalostno je, da je  
začelo podje tje ,  ki nima s čebelarstvom 
sploh nobene zveze, p roda ja ti  mleček 
pod imenom »Melbrosin« po 3200 din za 
dozo. P o d je t je  si j e  pridobilo tako velik 
k rog  potrošnikov, da ni moglo ustreči 
niti povpraševanju  v glavnih mestih, da 
ne govorimo o  ostalih  zainteresiranih.

P rav  je, d a  pridobivamo mleček in 
ga nudimo potrebnim , sa j da je  v mnogih 
primerih zaros dobre  rezultate. Toda če 
ga bomo p r ip ra v l ja l i  nestrokovnjaško, 
dozirali po mili volji ter  ga prodajali 
pod raznimi zvočnimi naslovi, trdeč, da 
o b u ja  mrtve, bomo doživeli tak  polom, 
da  ga bodo odklonili celo tisti, ki jim 
je  mogoče koristil.

Č ebe la r jem  priporoča, n a j  bi na  po
sebni konferenci določili predpise o pro
izvodnji, ceni in načinu p ro d a je  ter 
postavili vso stvar na zdrave in solidne 
temelje.  Le tako si bodo lahko zago
tovili finančni uspeli-

Sam se u k v a r ja  s p r idobivanjem , kon
zerviranjem  in prodajo  m lečka že 
če tr to  leto. P repričan  je, da delu je  raz 
lično na ljudi. 60 %  l jud i  pozitivno 
reagira, 30 % je  p ro ti  n jem u imuno, 
10 % pa negativnih. V Miinchnu je  neka 
deklica dobila po vsem telesu izpuščaje.

potem ko ga je zaužila. Neki s tare jši 
možak je  kmalu po zaužitju  bruhal.  Dve 
prija telj ic i ,  ki s ta  se začeli skupno zd ra 
viti, sta dobili napade: ena j e  jokala, 
d ruga se j e  smejala.

O  matičjem mlečku že neka j časa 
mnogo pišejo, še več pa govorijo po 
vsem svetu. N ekater i  domnevajo, da je 
uspešno zdnavilo proti vsem mogočim 
boleznim, a drugi — teh je  razmeroma 
malo — trd ijo  nasprotno, da nima no
bene zdravilne moči. Mislečega človeka 
ne sme zavesti p re t i ra n a  reklama, p red 
vsem zarad i tega ne, ker  ni n ik je r  mo
gočih toliko p rev a r  k ak o r  pri dobav
l ja n ju  matič jega mlečka. Važna je  torej 
poštenost, a  tudi iz jave znanstvenikov, 
ki so mleček preizkusili in se prepričali 
o njegovi učinkovitosti.

Eden izmed takih priznanih  znanstve
nikov je  prof. dr. R. Chauvin, fiziolog 
in entomolog, ravnate lj  francoskega pre- 
izkuševališča v Bures-sur-Joette. Sprva 
je uporabo  mlečka v medicini sploh od
klanjal.  Po lastnih 10-letnih poskusih na 
sesalcih (1800 miših in podganah) in tudi 
na človeku ter po medicinskih poskusih 
na k lin ikah j e  ugotovil: Matičji mleček 
vsebuje učinkovite sestavine za presnovo 
glucidov pri sesalcih. Zlasti pospešuje 
delovanje  nadobistnice in je ter .  Zelo 
učinkovit j e  p r i  s ta ra joč ih  se  ljudeh, 
psihostenikih (duševno oslabelih) in v 
določenih prim erih  zastradanosti.

O  svojih dognanjih  je  dir. Chaiuvin po
ročal na zadnjem  čebelarskem kongresu 
v Bologni in Rimu.

Po -Die Biene« S. R.

Matičji m leček in kokoši. Vselej, kadar  
sein porezal matičnike ali pokonča val 
trotovsko zalego, sem dal žr.ke kokošim. 
Ugotovil sem, da se j e  nesnost K o k o š i  
zaradi tega zelo po večala, saj so znesle 
letno do 240 ja jc .  P rim erna  nesnost se je  
obdržala  celo v starosti 5 let. Kokoši so 
navadne pasme, kot jih  imamo na  po
deželju. Živali se prosto gib ljejo  in imajo 
dovolj hrane .  Za poizkus pa lansko leto 
nisem dal kokošim nič m atič jega mlečka 
ali ličink. Njih nesnost se j e  takoj 
zmanjšala, čeprav so imele isto hrano 
kakor  p re jšn ja  leta.

Evgen Brvar
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Obnožinskc tablete izpodrivajo mle
ček! Znani angleški čebelarski list »The 
British Bee Journal« poroča v eni zad
njih  številk, da so «e pojavile  v Londonu 
obnožinskc tablete, ki j ih  je  poslala 
neka švedska tovarna. Bile so na mali 
razprodane, cena pa je  b ila  samo 13 ši
lingov za 100 table t — v našem dena r ju  
kakih 500 dinarjev. Zanimivo je ,  da so 
napravili s temi tabletami na Švedskem 
mnogo |K>skusov in ugotovili, da zdravi 
obnožina skoro  vse tiste bolezni kot 
matičji mleček. Naiši čebelarji,  ki se na
m erava jo  posvetiti zb iran ju  mlečka, naj 
se ne prenaglijo . Prem isli jo  naj,  če ne bo 
bolj pam etno zbirati cvetni prah . Z n jim 
bo mogo manj  dela. Čebeljim  družinam 
ne bo t reb a  jem ati matic in tudi drugih 
nevšečnosti ne bo. SEN

Na pol izdelane satnice čebele ob ro
bovih prevlečejo z nekakšno  smolo. Ko 
jih  damo d rugo  leto v dokončno do
graditev, j e  pametno, da jih p re j  na 
soncu ogrejemo. Toplota smolnate ro
bove nekoliko zmehča in čebele potem 
ra je  n a d a l ju je jo  z delom. Jaz ogrevam 
pred  dodajan jem  tudi dograjeno s ta ro  
sa tje ,  s čimer dosežem isti učinek, kot 
če bi ga ovlažil z medeno raztopino. 
Pri vsem tem pa moramo biti previdni,  
da nam sonce s a t ja  preveč ne  »ogreje«!

Evgen Brvar

Satnice zgrizejo čebele n a j ra je  vzdolž 
slabo u tr te  žice ali pa tam, k je r  je bila 
v satnici k aka  luknjica- Ce utiram o 
žice s prevročim koleščkom in nam 
zobci puščajo luknjice, bodo čebele ob 
slabi paši te lukn jice  p rav  gotovo raz 
širile. Tudi pri u t i r a n ju  žice z e lek tr ič 
nim tokom se nam lahko  zgodi, da se 
satnica ob žici preveč raztopi in na 
stane tam vrzel, ki jo  potem čebele 
povečajo. Ravno tako zgrizejo satnice 
ob premalo u tr t i  žici. D a  se temu izog
nemo, moramo imeti p red  seboj posodico 
raztopljenega voska, v katerem  je  čopič 
ali k u r je  pero. Vsako luknjico na satnici,  
veliko ali m a jh n o  sproti zakrpamo. Pa 
tudi po vsaki slabo u tr ti  žici lahko po 
tegnemo s čopičem, pomočenim v vroč 
vosek, in jo tako  z n jim  pokrijemo. Po
udar jam  pa, da vosek ne sme biti pri- 
paljen, ker  tudi takega čebele zgrizejo.

Jaz u tiram žico z električnim tokom. 
Za upor mi «luži čisto navaden e lek 
trični kuhaln ik .  Na tem grejem  hkra ti  
v posodici z vodo kolešček, s katerim  
potegnem po žici tam. k je r  se morda ni

dovolj skrila  v satnico. V drugi posodici 
imam na kuhaln iku  vosek z žličko za 
za livan je  satnic ob goirnji letvici in pa  
čopič za k rp an je  lukn jic  ali o kvar  na 
satnici. Zgodi se, d a  ob nepazljivosti 
prevroča žica satnico čisto p rereže; s 
čaipičem, pomočenim v vosek, pa lahko 
tako satnico po vsej dolžini hitro  za
krpaš. Za om enjene posodice so na jb o 
ljše  konzervne škatle, ki jim ob k ra ju  
pritrd iš  lesene ročaje  za p r i jem an je .

Vsega opisanega nisem ugotovil čez 
noč, temveč šele po da l jšem  preizku
šanju. Zato ta način v t i ran ja  žice v sat
nice tudi d rugim  priporočam. žunko

Drobir v panjih je  zelo dobrodošla 
h ran a  za voščenega mol ja, ker  sestoji iz 
razgrizenih medenih pokrovcev in cvet
nega p rahu . Spomladi vidimo v neka te rih  
čebelnjaki li kar  na debelo d rob ir ja  
okrog žrel, posebno pri p an j ih  z v e ran 
dami. Za p r idobivanje  voska drobir  ne 
pr iha ja  v poštev, k e r  ga je  v n jem  zelo 
malo. D irek to r  dunajskega čebelarskega 
inštituta inž. Jordan je zbral pri 50 če
be l j ih  d ružinah  325 g drobirja ,  iz njega 
p a  dobil le 105 g voska.

Evgen Brvar

Brezmatične družine. Zdajle  spomladi 
p ri  prvem  čistilnem izletu najlaže  ugo
tovimo brezmatične družine. Ko se če
bele vrnejo  v pan je, pr isluškujm o! P an j,  
ki bo šumel, je p rav  gotovo b rez  m a
tice!

Ne beza jm o  po panjih  v zgodnji po
mladi in jih po nepotrebnem  ne o d k r i 
vajmo! Dober čebelar bo že po izletu 
čebel videl, da je z družinam i vse v 
redu. zlasti če lepo izletavajo, nosijo 
obnožino ter iznašajo mrtvice in drobir. 
O dpiram o jih le v sili in še to le ob 
toplem vremenu.

Pazite na vrbove mačice! K ljub vsem 
prepovedim in predpisom o vars tvu  ra
stlin l jud je  vsako pomlad neusmiljeno 
trgujo vrbove ve je  z mačicami, bodisi 
za svoj dom ali za prodajo.

Nemški čebelarski listi priporočajo 
koloma z kot, reke l bi, skoro edino sred 
stvo, da preprečimo to pustošenje.

Ali ne bi tega poskusili tudi naši če
belarji ,  posebno v tistih k ra jih ,  kam or 
za ha ja jo  taki »ljubitelji« narave? Po 
vrbovih  ve jah  bi razmazali nekoliko 
kolonvaza, kar  bi morda le pomagalo 
ohranit i  čebelam prepotrebni spomla
danski kruhek . n .
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V A B I L O
na VIII. redni občni zbor 

Zveze čebelarskih društev za Slovenijo  v Ljubljani, 
ki bo dne 26. aprila 1959 ob 10. uri dopoldne

v velik i dvorani O bčinskega ljudskega odbora v R adovljici

D n e v n i  r e d :

1. O tv o rite v  občnega zbora, vo litev  de lovnega  p redsedstva , za
p isn ik a r ja  in  dveh  o v e ro v a te ljev  zap isn ika, k an d id ac ijsk e , 
vo lilne  in  v e rif ik a c ijsk e  kom isije .

2. P o ročilo  u p rav n e g a  odbora.
3. P o ročilo  n ad zo rn eg a  odbora.
4. R azp rav e  o poročilih .
5. P o trd ite v  le tn eg a  obračuna.
6. P red lo g  o razreščn ici.
7. V olitev u p ra v n e g a  in  n ad zo rn eg a  odbora.
8. S p re jem  d e lovnega  n a č rta  za p r ih o d n je  leto.
9. P o trd itev  p ro raču n a .

10. P red lo g i in  p ritožbe  članov.
11. Razno.

Če občni zbor ob določeni u r i ne  bo sk lepčen , bo po  č lenu  8. p rav il 
Zveze čez pol u re  n a  istem  k r a ju  in  z istim  dnevn im  redom  d ru g i občni 
zbor, k i bo v e lja v n o  sk lepal ob vsakem  štev ilu  navzočih  delegatov .

M oreb itne  p red lo g e  in  p rito žb e  za občni zbor n a j p o š lje jo  d ru š tv a  
u p rav n e m u  odbo ru  Zveze v sa j 7 dn i p red  občnim  zborom . D elegatom  
n a j izd a jo  poveriln ice . N a v sak ih  začetn ih  50 č lanov im ajo  p rav ico  do 
enega  delega ta .

L ju b lja n sk i d e leg a ti se o d p e ljeo  iz L ju b lja n e  z vlakom  ob 5.35 uri, 
za d e leg a te  s Š ta je rsk e , D o len jsk e  in N o tran jsk e  p a  bo Zveza o rg an i
z ira la  p revoz z av tobusi. A vtobusi bodo o d p e lja li izp re d  p oslop ja  
Zveze n a  M iklošičevi cesti, n a tan čn o  ob 9. u ri. Za ta  p revoz  se je  tre b a  
p r i ja v it i  Zvezi, za kosilo  pa  Č ebelarskem u d ru š tv u  v R adov ljic i do 
16. ap rila .

Po občnem  zboru  bo  ogled  čeb e la rsk eg a  m uzeja.

T ajn ik :  Predsednik:

Ciril Kopitar, l. r. Stane Mihelič, l. r.
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IZ ZAPISNIKA TRETJE PLENARNE 
SEJE UPRAVNEGA ODBORA ZČDS

Se ja je bila 23. decembru 1958 v L ju b 
ljani.  Za drugo sejo je  bi 1 v poročilu 
v Slovenskem čebelarju  naveden n apa
čen datum 21. decem ber, v resnici je  bila 
21. novembra. D nevni red 3. seje je  ob 
ravnaval sk lepe 2. seje, predsednikovo 
poročilo o delu čebelarskega odbora pri 
ZPZS, vprašan je  Slovenskega čebelarja,  
neka te ra  finančna v p rašan ja  ZCDS in 
p rob lem e n jene  organizacije .  -— Sklepi
2.se je  so razvidni iz okrožnice, ki so jo 
p re je la  vsa d ruštva  in ki je  bila p r i 
občena tildi v Slovenskem čebelarju ,  n a 
d a l je  iz se jnega zapisnika, ob jav ljenega 
prav  tam. Glede čebelarskega odbora 
pri ZPZS j e  p redsedn ik  poudaril ,  da  so 
bile delovne neka te re  njegove komisije, 
medtem ko je  o drugem delu večidel 
odločal sam ta jnik. O delu komisij je  
poročal naš list.

V zvezi s Slovenskim čebelarjem  se je  
razvila daljša  debata in je  odbor sp re 
je l nas lednje  sklepe:

a) Slovenski čebelar bo izhaja l redno 
vsakega 15. v mesecu. Seist številk bo 
izšlo letno na 32 straneh, šest pa na 
16 straneh;

b) ker  bodo zaradi tega nastali večji 
stroški,  se cena listu zviša za člane na 
650 din, za inozemstvo pa na 1000 din;

c) v naročnini j e  v računana  tudi čla
narina Zvezi, ki so jo doslej društva 
posebej plačevala ;

č) prvo in drugo številko lista bomo 
tiskali v dosedanji nakladi,  n a d a l jn je  pa 
prim erno  številu članov, ki bodo list na
ročili, preden bo v tisku tre t ja  številka;

d) p rvo  številko dobe vsi dosedanji 
naročniki, d rugo  in nas ledn je  pa le tisti, 
ki bodo plačali naročnino. Kdor ne bo 
vrnil p rv e  številke, ga bomo vpisali kot 
naročnika. Med letom lista ni mogoče 
odpovedati;

e) nam esto dosedanjega predsedn ika  
uredniškega odbora tovariša S. Mihe
liča, ki je  to funkcijo  odložil, je  bil iz
voljen  tovariš I. Majcen. D rugi člani 
uredniškega odbora so še tovariši E. Se
negačnik, S. Raič, V. Benedičič, Kresal, 
G lobokar in Šlander;

f) glede naročnikov, ki niso poravnali 
naročnine v letih 1957 in 1958, je odbor 
sklenil, da jih  bo iz ter ja l sodnov ker  
dosedanji opomini niso zalegli.

F inančno s ta n je  ZCDS v letošn jem letu 
kaže, d a  dohodki k r i je jo  izdatke, k a r  je  
glede na p re jšn ja  leta razveseljivo. —

O pom injati  bo treba neka te ra  društva, 
d a  po ravna jo  svoje obveze glede č lana
rine. Kočljivo vp rašan je  ZCDS, ki p r i 
zadene mnogo nepotrebnega dela, so 
dolžniki.  P lenum  je imenoval posebno 
komisijo, ki naj vse to preišče in na  p r i
hodnji seji pred laga odboru ukrepe.

Iz ta jn ikovega poročila je  bilo raz
vidno, d a  je  večina čebelarskih društev 
delavnih, zlasti čebelarska d ruš tva  na 
Š tajerskem, Gorenjskem  in tudi pone
kod drugod. Je pa neka j  takih, ki vse 
leto ne pokažejo n ikakega življenja. 
Večkrat je  temu vzrok slab odbor d r u 
štva, ponekod pa tudi nezainteresiranost 
članov za n ad a l jn je  izobraževanje. Spre
je t  je  bil sklep, da  bomo tem društvom, 
zlasti v dobi občnih zborov, posvetili vso 
pozornost.  Posamezni člani p lenum a so 
obljubili,  da bodo pri tem delu poma
gali. Po en član odbora ZCDS «e bo 
udeležil vsakega občnega zbora društev. 
Povezava med društvi in zadružnimi o r 
ganizacijami je  večidel dobra.

Na koncu se je  so se odborniki pom e
nili še o različnih možnostih dejavnosti 
ZCDS in koristnih stikih s h rvaško  če
belarsko organizacijo.

JOŽE LIPIČ, ČEBELAR 100-LETNIK

Malo je  takih  korenin med Slovenci, 
kakor  je  daleč naoikoli znani Jože Lipič, 
s tanujoč v Crešnjevcih  pri G orn j i  R ad
goni. Rojen je  bil 29. ja n u a r ja  1859. Ko 
smo ga obiskali, j e  bil še veder, čil iu 
k repak . Pogovarja l se je  z nami o če
belicah. čeprav se  je  že leta 1957 moral 
ločiti od n jih , ker  slabše vidi. Kakor 
dosti d rug ih  naših na js ta re jš ih  čebelar
jev  je  tudi Jože Lipič po lastnem pr ipo 
vedovanju  vzljubil čebele že v mladosti.
V šoli se je dobro učil. Njegov učitelj 
sicer ni bil čebelar, za nagrado pa je  
tak ra t  mladi Jože v šoli dobil čebelarsko 
knjižico. Še sedaj vneto pripoveduje, da 
je  to knjižico večkrat p re b ra l .  Po po
klicu je bil mizar. P an je  je  sam izdelo
val. Njegov oče je čebela ril še v koših. 
Sam je  pričel čebela riti v »dunajčanih«. 
Naročnik Slovenskega čebelarja  je  bil 
od leta 1898 dalje,  torej od prvega le t
nika. S ponosom je  pokazal dobro o h ra 
n jene  vezane prve le tnike Slovenskega 
čebelarja .  ; Dosti sem se iz tega glasila 
naučil.« je  dejal. »Še sedaj,  ko že slabo 
vidim, rad pogledam v s ta re  letnike. Pri 
tem mi spomin u h a ja  na mlada leta.« 
Spominja se tudi čebelarskega učitelja
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Jurančiču in njegovih predavanj.  P o
vprašali smo ga, če ima še kako drugo 
čebelarsko knjigo. Z veseljem nam je 
Pokazal knjigo, ki jo  je  napisal P e te r  
ö a jn k o ,  nekdan ji  kaplan  v G orn j i  Rad
goni, jjotl naslovom: »Celarstvo ali celo 
novi, k ra tk i  popu n nauk  čelne reje«, ki 
je  b ila  izdana leta 1831. Knjiga j e  zelo 
dobro ohranjena.

Cebelaril  j e  največ s 70 družinami. 
Včasih je  a jd u  tako dobro medila, da so 
čebele gradile sa t je  in v n jega nosile 
med tudi zunaj panjev. Točil je  ajdovec 
skoraj redno vsako leto. A kacijeva paša 
pa je bilu v njegovi mladosti dosti 
slabša, kakor je  sedaj, ker  je  ni bilo 
toliko. Bilo pa je  po gozdovih več d ru 
gega medovitega d rev ja  kakor  danes, 
zlasti doisti div jih  češenj. Niso pa bile 
letine vedno dobre. Bile so tudi take, da 
je  moral d ružine združevati, čc jih je  
hotel ohranit i  pri življenju.

Tovariš Lipič ni bil član le Č ebelar
skega društva, am pak  je  tudi vneto so
deloval pri d rug ih  organizacijah , zlasti 
pri gasilcih. Pokazal nam je  dvoje odli
kovanj, ki jih  je  prejel.  — Čebelarsko 
društvo G o rn ja  Radgona se mu je  ob 
njegovi stoletnici oddolžilo tako, da ga

je  izvolilo na občnem zboru za častnega 
predsednika. H kra ti  mu je  za leto 1959 
naročilo Slovenskega čebelarja .  Vsi mu 
kličemo: še na mnoga leta!

ČEBELARSKI MUZEJ

Predmeti,  ki smo jih  zbrali za čebe
larski muzej in so razstav ljen i v stari 
radovlj išk i graščini,  vzbu ja jo  med če
be lar j i  in tudi nečebelarji veliko po
zornost. Ker niso ti p redm eti zaradi po
m a n jk a n ja  prostorov še dovol j preg ledno  
razporejeni, j e  muzej za splošno javnost 
zaprt, pač p a  dovolju jemo obisk posa
meznim skupinam , če se ja v i jo  ta jn iš tvu 
čebela rskega muzeja v Radovljici.

Tako si je  ogledala dne 8. f eb ru a r ja  
1959 razstav ljene čebelarske p redm ete  
številna skupina čebelarjev  iz okolice 
Gorice, Vipave, Ajdovščine, Kanala, Tol
mina in K obarida pod vodstvom tovariša 
K arla  M arte lanca iz Kanala in zastopniki 
Cebelarsikega d ru š tv a  Nova Gorica. Iz
rekli so se  zelo pohvalno o  zbranih 
pan jsk ih  končnicah, koših, panjih  in 
raznem orodju .  Obljubil i  «o, da bodo 
tudi orni v svojem področju zbirali p re d 

Skupina prim orskih  čebelarjev  ob ogledu čebelarskega m uzeja  v Radovljici
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mete, ki so služili našim p rednikom  pri 
o p rav l jan ju  čebel, in j ih  tako ohranili 
bodočim rodovom. Svojo pripravljenost,  
pomagati pri izpopolnitvi muzeja, so po
kazali tudi s tem, da so po ogledu zbruli 
p r ispevek  2400 din. N ato smo poklicali 
fotografa, ki je  na željo obiskovalcev 
posnel sliko v enem izmed m uzejskih 
prostorov.

Zavednim Primorcem se uprava  m u
ze ja  za pozornost in pripravljenost,  po
magati pri zb iran ju  s ta r ih  čebelarskih 
(predmetov, toplo zahval ju je ,  drugim če
be la r jem  pa kliče: Posnemajte!

Ta jn ik :  Fr. Resman

ROJ SREDI ZIME

N everje tno,  kaj?  In vendar  j e  re®. 
Mariborsko čebelarsko društvo  je  sredi 
ja n u a r j a  izrojilo novo družino na des
nem bregu D rave  v občini Tabor.

Ze neka j  časa smo se menili, da  bi 
na desnem bregu D rave  razen čebelar
ske družine na Studencih ustanovili še 
eno družino. Mnogi čebelarji,  s tanujoči 
v občini Tabor, so bili do sedaj  včla
n jen i v družini občine Cen te r  na levem 
bregu  Drave. Poskusen popis je  zajel 
o,krog 40 čebelarjev, ki bi bili p r ip rav 
ljeni,  da se včlanijo v novo družino. 
Iniciativni odbor, ki je  bil v ta namen 
izbran, je  pod vodstvom požrtvovalnega 
tovariša H r ib a r ja  pripravil  vse potrebno 
in za 13. ja n u a r  povabil čebelarje,  ki 
so se  prijavili  za novo družino, na us ta 
novni občni zbor.

V popoldanskih u rah  se je  zbralo v 
prostorih  res tav rac i je  »Mariborski dvor« 
okrog  20 čebelarjev. Med njimi je  bil 
tudi predsednik  m ariborskega čebelar
skega društva, tov. P e te r  Močnik, ki je  
v k ra tk e m  govoru pohvalil pobudo ini
ciativnega odbora in želel novi družini 
v  p r izadevanju  za izboljšanje čebe lar
stva obilo usipehov. Svetoval je, naj si 
novi odbor ne zastavlja  p reveč in p re 
visokih oiljev. Potrobim je  predvsem 
t rdna  organizac ijska oblika, redno p la 
čevan je  č lanarine  in naročnine za naš 
list in v zb u jan je  zan im anja  za čebe
larstvo, zlasti pri mladini.  Za strokovno 
izobraževan je  bo skrijelo predvsem d ru 
štvo s p r i re ja n jem  pr im ern ih  predavanj,  
dolžnost družin pa je, da privab ijo  čim 
več članov na ta p redavan ja .

Na občnem zboru je  bil izvoljen osem
članski odbor pod predsedstvom tovariša 
M atije  B aum gartnerja .  Ta jn iške  posle

je  prevzel dosedanji  p redsednik  inicia
tivnega odbora, tovariš Jože Hribar.  Ta 
je  tudi v sedmih točkah predložil de
lovni program  novoustanovljene družine. 
P ridob ivan je  novih članov, pomoč za
četnikom, tesna povezava s sosednjimi 
družinami, udeleževanje  pri p redavan jih  
in izletih, redno plačevanje  č lanarine 
in naročnine za list. To so na jvažnejše  
naloge, ki si j ih  j e  zastavil novi odbor.

Na prv i  seji je  odbor sklenil  takoj 
pobrati  članarino in naročnino za »Slo
venskega čebelarja«. To delo je  pravzel 
tov. Braunik  in  ga v nas lednjih  14 dneh  
tudi uspešno opravil.

Tovariš Močnik je  na seji d ružine od
boru  priporočil, naj stori čimveč za raz 
š ir jen je  čebelarske knjige »Sodobno če
be lars tvo  I. in II. del«. Odbor si bo 
prizadeval, da bo vsak član družine imel 
oba dela imenovane knjige, ki p re d 
s tav lja ta  v rhunec našega strokovnega 
de la  in sta v ponos vsem čebelarjem, 
včlan jen im  v Zvezo čebelarskih društev 
za Slovenijo. T K

ZAHVALA

Toplo zahvalo izreka uprava čebe lar
skega m uzeja  v Radovljici, za denarne 
prispevke, ki so jih  v zadnjem  času ve
likodušno naklonili za k r i t je  stroškov 
pri nabavi p redm etov  in u re ja n ju  pro 
storov. Darovali  so:

Čeb. d ružina v L jub l jan i  . 5.000 din
ZČD v L jub ljan i  . . . .  10 000 din
Prim orski čebelarji  . . . 2.400 din
Valentin Benedičič . . . 500 din

T a jn ik :  Fr. Resman

ZENSKA ZLOBNOST

— Meta, al i  tvoj mož k a j  medu proda?
— K je naj  ga pa vzame, 6aj ni čebe

lar?!
— Glej no, jaz  sem pa bila p repričana,  

da je  čebelar, ko  k a r  n ap re j  matice 
m e n ja v a . . .

PTIČJE MLEKO

— Oprostite, tovariš čebelar, ali je  m a
tični mleček zato tako drag, ker  je  tako 
zdravilen?

— Ne, ne; pač pa zato, ker  ga je  tako 
malo kot ptič jega mleka . . .



POROČILO ZA JANUAR 1959
Letošnji jan u a r  je  bil pretopel, posebno v zadnji dekadi. Povprečna me

sečna tem peratura je  biila blizu ledišča (+0,1" C). Najnižjo mesečno toplino 
so imele Dražgoše-Škofja Loka (— 2,4" C), naj višjo Logatec (+1,2° C). — 
Snežna odeja, ki ni bila debela, je  ležala od 3 (Cezanjevci-Ljutomer, Pri- 
stava-Ljutomer) do 18 dni (Dražgoše-Škofja Loka, Krka-Stična). Deževnih 
dmi je  bilo povprečno pet.

Čebelje družine so ise večinoma dobro spreletele in otrebile v prvi in 
tre tji dekadi. Opazovalnica Selnica ob D ravi je  zabeležila 7 izletnih dni, 
Žerovnica-Postojna in Bučko vci-V idem ob Ščavnici pa nobenega. Čebele so 
prinašale obnožino z leslke. Ponekod (Lendava) so proti koncu meseca že 
opazili kako trobentico in vijolico. Na splošno menijo, da je  bil januar za 
čebele ugoden, nekateri pa  so v skrbeh zaradi izredno toplega vremena, kar 
pospešuje prezgodnje zalegam j  e. Poraba brane je  bila normalna. Najm anjša 
je  b ila  v prvi dekadi, največja pa v zadnji.

Žerovnica-Postojna: Zadnji izlet je  bi'1 28.decembra.
Sv. Lovrenc na Dravskem polju: 25. jan u a rja  so letele vse družine pri 

+  4° C (v senci).

Donos ali poraba v Skupno Sredn ja Dnevi

K raj opazovalnice I. II. III.
pridobil

ali
porabil

dkg

me
sečna

topl ina
»C

'a 'S>
oa
»N O
**‘JT

mesečni tretjini dkg
"S
N

»N0)■o
o -a“ oV)

Breg—T r ž i č .................... _ _ — 110 - 0 , 3 t 5 8
Dražgoše—Sk. Loka — 40 — 30 — 60 — 130 - 2 , 4 2 7 18
Zerovnica—Postojna — 10 - 2 0 — 45 — 75 — — 10 17
K rk a —Stična . . . . — — — — — 4 7 18
Novo nie«to . . . . — ' — — — — — — —

Sv.Lovrenc na Pohorju — 30 — 30 — 40 — 105 +  1.1 3 2 18
Sv. Lovrenc na D rav.p . — 35 - 5 0 — 30 — 115 - 0 , 9 3 1 12
Dobova—Krško • • . — — — — 80 — 1,7 3 — 17
Rogatec . . . . . . . — 10 — 10 - 2 0 — 40 +  1.1 3 9 4
Ribnica na Pohorju — — — — — — —
C ezanjevci—Ljutom er — 30 — 50 — 50 — 130 +  0,3 6 2 3
P ris tava—Ljutom er . . 
Bučko vci—Videm

— 15 — 15 — 20 — 50 -- 4 1 3

ob Ščavnici . . . . — 30 — 40 — 50 — 120 +  0,8 — 1 18
Prosenjakovci—M. Sobota — 30 — 55 — 40 —120 +  1,3 4 1 17
Lendava .......................... — 20 - 2 0 — 30 — 70 4 8 15
Selnica ob Dravi . . . — 35 — 20 — 20 — 75 — 0,5 7 3 7
L o g a t e c ......................... — 30 — 25 — 30 — 85 +  1,2 3 6 12
Bilje—Renče . . . . — — — — — — —

P ušča—Bistra . . . . — 30 — 40 - 3 0 — 100 +  0,1 1 4 14
L j u b l j a n a ..................... — — — — +  0,8 — 9 11

P o v p r e č k i .................... T — — — 93,7 +  0,1 1 3,01 5,1 12.5!

sij

134
105
119
86

104
114
36
84

55
75

102
92 
88
93

44
77

88,0



O NAŠI DRUGI KNJIGI

j e  ob jav ila  »Ljudska pravica« 21. feb ru 
a r ja  1959 laskavo oceno, iz k a te re  jiosne- 
mamo samo najznačilnejše  odstavke.

Ob 10-letnici osvoboditve je  Zveza če
belarsk ih  druš tev  zu Slovenijo izdala za
je tno  delo »Sodobno čebelarstvo«. Prvi, 
teoretični del tega dela, je  izšel le ta  1956, 
p raktični del pu lansko leto.

Že prvi del je  vzbudil veliko zan im anje  
ne samo ined čebelarji ,  temveč tudi med 
naravoslovci. Drugi del pu pomeni n a j 
popolnejši priročnik  za čebelarje , k u r  jih 
Slovenci poznumo.

Se tak« zuhteven in izkušen čebelur 
lxi našel v kn jig i m arsikaj,  česar ni 
vedel. P rak tičn i del »Sodobnega čebe
larstva« se  numreč ne  o m eju je  zgolj na 
naš tevunje in p r ikazovan je  čebelarskih 
opravil , pač. pu bra lcu  posredu je  izkušn je  
številnih znanih p rak tikov  in znanstve
nih raziskovalcev. Svojih naukov av torj i  
kn jige  ne vsil ju je jo , umpnk skuša jo  na 
poljuden način čebelarjem razložiti vzroč
nost posameznih pojavov, taiko du luhko 
samostojno uk rep a jo  pri delu  s čebe
lami. Ker so av to r j i  segli v zgodovinski 
razvoj in pri tem pokazali na j raz l ič 
nejše načine čebelarjen ju ,  se b ralcu  samo 
po sebi porodi nu jp r im erne jš i  in nnj- 
učinkovite jši zak ljuček  zn prak tično  če
be lar jen je .

Pričujoče delo je  bilo nu jn o  potrebno, 
s a j  je  čebelarjev  na Slovenskem vedno 
več in mod njimi zlasti veliko mladih, 
ki še n im ajo  potrebnega teoretičnega 
znanja ,  niti p rak tičn ih  izkušenj. Knjiga 
bo dobrodošla zlasti zaradi tega, k e r  ob
d e lu je  snov p repros to  in razumljivo. Kur 
pu je  ipri podobnih učbenikih  še posebna 
redkost, je  to, da je  jezik  v »Sodobnem 
čebelarstvu čist in izbrun ter delo v 
celoti sk rbno  urejeno.

ZMANJKALE SO NAM

2—3. in 4—5. š tevilke Slovenskega čebe
la r ja  1958. Č ebelarje ,  ki bi lahko te 
številke pogrešili, prosimo, da nuni j ih  
odstopijo  proti  prim erni odškodnini. Poš
l je jo  n a j  jih, al i  osebno oddajo  ta jn iš tvu 
Zveze v Ljuihljani, Miklošičeva 30.

ZARADI STAROSTI

prodam več je  število naseljen ih  AZ-pa- 
njev. Cena po dogovoru. Poizvedbe na 
naslov: Franc Marltelj,  Vrhnika — Pet- 
kovškova ulica 4.

ZARADI SMRTI

gospodarja  je  naproda j 27 dobro  razvitih 
čebeljih  d ružin  v AZ-panjih pri Mariji 
Grohar, Brezje pri Tržiču.

PRODAM

20 novih AZ-panjev s čebelumi vred po 
J0.000  din, dva zložljiva čebeln jaka (v 
vsakem je  prostoru za 6 panjev) in ostale 
čebelainske potrebščine — vse v odličnem 
stan ju .  — Cedomir Milutinovič, Ljub
ljana, Goce Dclčeva 2/1.

ČEBELARJI PREVAZEVALCI,

ki nam eravajo  voziti čebele na akac i
jevo  pašo v Vojvodino in Srbijo, naj se 
zglase pri ta jn iku  ZCDS v L jubljani,  
Miklošičeva cesta 30 zarudi o rganiz iran ja  
posebnega vlaka-

KUPUJEM

AŽ-panje s čebelami ali sam o čebelje 
d ružine na AZ-okvirih brez panjev .  Po
nudile ua naslov: Ivan Jakovina — Za
greb, Mihanovičeva 40.

Tretjo številko »Slovenske«-« čebelarja«

pošiljam o vsem tistim, ki so naročnino poravnali in tudi tistim, ki kljub dva
kratnem pozivu v prvi in drugi številki Slovenskega čebelarja niso lista vrnili, 
niti ga odpovedali. Zato smo jih vpisali v kartoteko rednih naročnikov in jih 
prosimo, da nam pošljejo naročnino na naš čekovni račun 600-70/3-1077 pri 

Komunalni banki v Ljubljani.


